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Spoštovati
je treba sprejete 

obveznosti
talijanska ustava sloni 
na demokratičnih nace

di, Vsak državljan bi mo- 
'al biti ponosen na tako 

tavo in hi moral budno 
unitPaziti, da se vsestransko 

igientzvaja in spoštuje. Za iz- 
\.Rajanje in spoštovanje u- 
ja z^avnih določb morajo se- 
mdateda prav posebno in prve 
uhuiiLrbeti oblasti in drugi 
pristojni organi.

a.^#: Italijanska ustava ščiti
ludi narodne manjšine.

a odplen 6 pravi: «Republika
stollčiti s posebnimi določba-

lasb-ig- jejjibovne manjšine.» 
:bori«i J
ajne. velja konkretno za na-

da se začnejo prevzete ob
veznosti tudi izpolnjevati.

Slovenska etnična sku
pina noče nikogar prikraj
šati na njegovih pravicah, 
pač pa se bori in se bo še 
nadalje borila za prizna
nje svojih pravic, za- mir
no in strpno sožitje med 
obema narodnostim» tega 
področja, za skupno bla
ginjo in mir.

Oblasti in politični ter 
drugi krogi, ki se sklicu
jejo na načela demokraci
je, bi ne smeli pozabiti, da 
ima zatiranje narodnih 
manjšin svoj izvor v faši- 

mati*e kraje, kjer živijo že sto- zmih kot bi ne smeli poza- 
članletja Slovenci in Italijani, biti, da je treba še preo

stale stare zakone prilago
diti republiški ustavi in

C1m?C 9toletJa živijo, delajo, 
rtu Tr°izvajajo in skupno gra

bijo za dobrobit mesta in 
ahka'sega prebivalstva. Kot vsi 
imfojdrjavijani tako plačujejo 
itomi' * Slovenci davke in ra- 

dajatve in država jih 
19.lWiz.nava za državljane J ta- 

°°|i.ianske republike. Kot 
20 aKi imajo Slovenci svoje 

Leobfaviee in dolžnosti, ki jih 
v 3'ndi izpolnjujejo. Če iz

polnjujejo svoje dolžnosti 
nčkM^01 državljani republike, 

Jt‘ jasno, tla imajo tudi 
20.:iti>ravieo zahtevati, da jim 
ItaU-pržava prizna njihove pra- 
e nr*Ce’ jib poleg lepubli- 
',:tiev e ustave še posebej pod

kujeta Spomenica o spo- 
nel^azumu jn Posebni statut, 
zbo' Prav*c bi jim nihče ne 
19 osporavati.
:nosi , 
protNjodlNa ravni 
i'- Sa^3šističnih 

"izbruhov
glas-
ri ' Toda na žalost se je prav 
iver-b; dni, poleg raznih šovi- 
viii-pističnih organizacij ogla
to -sUa in dvignila svoj glas 
T^roti priznanju pravic tr- 

s€r®skim Slovencem krajev- 
•eše?a odvetniška zbornica. 
rtinUes žalostno in nepojmlji- 
pia-vo, se je tako resno 
že- Ž(*ruženje tržaških profe- 

-t vsi°nistov postavilo na ra- 
er ven stare in zagrizene faši.

Sfke De Vecchijeve in raz- 
viin nacionalističnih poli- 
e o bcnih organizacij. Saj bi 
-d’’" Ip°rala biti prav odvetni- 

zbornica tista, ki naj- 
sa-. Je ve kaj so zakoni, kaj 
JežJe ustava in Londonski 

sPorazum. Prav odvetniki 
^sta kategorija, ki naj

dlje pozna do podrobno
st) vse določbe, med temi 
,udi določbe Posebnega 
statuta o uvedbi dvojezič- 

aar- p°sti v javnih uradih, o 
C» kateri

Vlada se mora resno
zavzeti za rešitev spora

v CRDA in Arzenalu
V sredo so sc v Rimu zopet 

začela pogajanja za rešitev spo
ra v CRDA in Arzenalu. Že zad
njič — še p redno so se poga
janja prvič začela — je mini
strstvo za delo obljubilo, da bo 
čimbolj posredovalo za končno 
rešitev spora. Pogajanja bi mo
ral voditi sam minister za delo, 
ki se pa do četrtka sploh ni pri
kazal. Tudi podtajnika Delle 
Pave ni bilo na spregled ; po
vedali so, da je nenadoma obo
lel. Zato je razgovore vodil sa
mo dr. Pistillo.

Dejansko ni prišlo v prvih 
dveh dneh (sredo in četrtek) ni-1

V sredo so se v Rimu 
zopet začela pogajanja

prej rešilo. Sindikalisti so iz
nesli predlog, naj bi tudi za 
CRDA veljal načelni sporazum, 
ki je bil že dosežen kar se tiče 
doklade za zdravju škodljiva 
dela v Tržaškem arzenalu. Po
poldne so predložili te zahteve 
pismeno. Nato so načeli vpraša
nje akordnega dela in delavcev, 
ki delajo na odstotke.

Predstavniki CRDA pa so za-

inesta. Javno mnenje pričakuje, 
da se ho vlada končno resno 
zavzela. Javno mnenje je ob 
strani kovinarjev v borbi, ki so 
obenem deležni podpore politič. 
nih strank. Delegacija teh 
strank, ki se je vrnila iz Rima. 
še danes vztraja na zahtevi za 
razgovor s predsednikom mini
strskega sveta, ki je prejšnji te
den ni sprejel.

njenemu 6. členu ter Lon
donskemu sporazumu.

Komunistična partija I- 
tali je ima o tem vprašanju 
i astio stališče. Branila je 
in brani dosledno narodne 
manjšine in je proti vsake
mu zakonu, ki krši načela 
republiške ustave glede na
rodnih manjšin. Dokaz te
mu je tudi njen volilni I 
program zn državnozbor
ske volitve.

Kaj pa druge stranke, 
ki se sklicujejo na demo
kracijo ? Najmanj kar bi 
morale storiti je to, da za
vzamejo jasno stališče za 
spoštovanje in izvajanje 
ustave. Danes je za to pri
meren trenutek. Vsak do- 
bromisječ državljan bo 
presojal politično silo po 
njenih dejanjih in ne po 
njenih besedah.

Pogled na del kinodvorane «Arcobaleno», kjer je bilo v nedeljo zjutraj enotno 
zborovanje kovinarjev CRDA in Arzenala

Jutri, v nedeljo 2. februarja ob 11. uri bo 
v kinu «ARCOBALENO» ul. S. Francesco

proslava 
37. obletnice 

KPI
ki je bila prejšnjo 
nedeljo odložena za
radi enotnega zbo
rovanja kovinarjev

Poslanec tov.

bo v svojem preslavnem govoru obravnaval 
tudi sedanji položaj v Italiji in bodoče vo
litve v zvezi s tržaškimi problemi.

Pozdrav federacije in ZKM bosta pri
nesla tovariša

Karel Šiškovič 
in Davide Pescatori

Predsedoval bo tov.

Vittorio Vidaii
* * *

Danes, v soboto I. februarja bo 
tov. Pajetta prisostvoval 

prazniku razdelitve izkaznic v 
Sv. Križu

V KAMPANJI
rekrutacije

do danes 
446 novih članov

m ajništvo Avtonomne tržaške federacije KPI izra
za toplo pohvalo sekcijam in tovarišem, ki so 

se mobilizirali za uspeh kampanje rekrutacije in so s 
to akcijo pritegnili v naše vrste do danes 446 norih 
tovarišev.

Tajništvo poziva vse sekcije, celice in tovariše 
naj nadaljujejo izredno akcijo rekrutacije do dneva, 
ko bo teritorialna konferenca partije za politično- 
orgaiiizacijsko impostacijo volilne kampanje. Kot 
«mo že sporočili, je bila konferenca preložena na 9. 
februarja. Sekcije naj zato izpolnijo to nalogo z za
letom in navdušeniem. V njihovih prizadevanjih naj 
jih bodrijo dosedanji rezultati tako, da bodo prišle 
na konferenco s še boljšimi, kar je predpogoj za 
uspeh volilne bitke naše partije.

obračun akcijePosebna kampanja rekruta- ; pravili 
cije na čast 37. obletnice par
tije. ki bi se morala zaključiti 
26. januarja, je bila podaljšana 
do dneva, ko bo teritorialna 
partijska konferenca, to je do 
9. februarja. S tem hoče naša 
federacija ugoditi želji, ki so jo 
izrazili razni tovariši in sekci
je, ki hočejo izboljšati doseže, 
ue rezultate.

Nagrada 
sekcijam 
in tovarišem

Na teritorialni konferenci, 
predstavlja zelo važno etapo 
našo volilno bitko, bomo i

ti do enega skupnega sestanka. 
Dr. Pistillo se je razgovarjal s 
strankami ločeno.

Na predlog zastopnika mini 
strstva so sindikalni zastopniki 
postavili v ospredje tiste točke 
spora, ki bi se jih lahko naj-

Partijska
konferenca odložena 

na 9. februarja
•partijska teritorialna konferen- 
-*• ca za politično - organiza
cijsko impostacijo volilne kam. 
panje je bila preložena, ker bo 
jutri 2. februarja zborovanje 
tovariša Giancarla Pajette. Zbo
rovanje smo prejšnji teden pre
ložili zato, da so sé lahko vsi 
delavci in prebivalci udeležili 
enotnega zborovanja, ki sta ga 
organizirala v nedeljo oba sin
dikata kovinarjev.

Partijska konferenca bo v gla
vni dvorani Ljudskega doma v 
ulici Madonnina 19 in se začne

ob 9. uri. Poročilo bo imel se
kretar naše federacije tov. Vi
daii.

Na konferenco so vabljeni: 
člani federalnega komiteja in 
federalne kontrolne komisije, 
člani sekcijskih razsodišč, člani 
sekcijskih vodilnih komitejev, 
sekretarji celic, predsedniki sek
cijskih komisij pregledovalcev 
računov, vodilni komiteji tovar
niških celic, komunisti vodilnih 
organov množičnih organizacij, 
naši župani in vodje naše ob
činske in pokrajinske opozicije.

vrnili vse predloge in ostali j 
trmasto na svojem stališču. Se 
vedno vztrajajo pri 3 lirah po
viška za akordno delo; delav
cem, ki delajo na odstotke pa 
ponujajo tri točke poviška.

Razgovori so se nadaljevali 
tudi včeraj. Ker pa je šel med
tem naš list že v tisk, ne more
mo poročati, kakšni so bili re
zultati.

Iz vsega poteka pogajanj je 
bilo vsaj do petka precej oči- 
vidno, da ni najboljših i zgle
dov zn pozitivno rešitev spora. 
Na eni strani sc opaža še vedno 
trmoglavost in nepopustljivost 
vodstva CRDA, na drugi pa ne
zadostno zanimanje s strani mi
nistrstva za delo,

Nekateri krajevni listi so že 
v sredo napovedovali, da bo pri. 
šlo v četrtek do rešitve ali pa 
razbitja pogajanj. Če bi res pri
šlo do razbitja, bi padla vsa od
govornost na vlado, ministrstvo 
za državne udeležbe in ravna
teljstva podjetij. Sindikalisti so 
dejansko že spregovorili zadnjo 
besedo in nimajo kaj spremi
njati, ker so zahteve kovinarjev 
dovolj skromne in stvarne. Vse 
je torej odvisno od stališča rav
nateljstva CRDA in Arzenala.

To je želja prizadetih kovi
narjev in splošna želja vsega

Nekaj važnih ugotovitev
iz poročila prof. Luzzatta Fegiz 

o gospodarskem položaju Trsta
■p oročilo, ki ga je podal prof. 
-L Luzzatto Fegiz kot predsed
nik Trgovinske zbornice na po
krajinski gospodarski konzulti, 
je po vrstnem redu zadnje po
gumno odkrivanje izrednega go
spodarskega položaja Trsta, ki 
se pridružuje celi vrsti podob
nih ugotovitev s strani politič
nih strank, krajevnega in nacio
nalnega tiska, občin in pokra
jine.

Brez dvoma gre tokrat za ze
lo vplivno besedo upoštfevajoč, 
da je prof. Luzzatto Fegiz po
znana osebnost pri nas kot ino
zemstvu. Poleg tega je važno 
tudi dejstvo, da se s poročilom 
strinjajo vodilni organi Trgo
vinske zbornice, ustanove, ki je 
bila nekoč neobčutljiva za zah
teve, ki so jih postavile razne

Prikaz gospodarskih razmer je obtožnica 
Krščansko demokracijo
Pritisk iz vseh strani

k,
so te dni pisali ne-

ÒviJhhali,'
na-ateri tržaški listi in

da nameravajo 
v Rimu odrediti dvo-lala ^aje

ia). Jezičnost na tem področju. 
a<j„ 11 Prav zaradi tega je zo- 
ilm . 1 nastal hrup, ki se mu 

j? tokrat med prvimi pri- 
' težila tržaška odvetniška 
Gornica.

.30:

iim hočemo nikogar 
3e Prikrajšati

Ilo-; V protestu je govora o 
Urn ^ ^drznosti manišine, ki 

,e jtak uživa največje svo
line na škodo že preveč 

Ponižane večine.» Protest 
^°vori celo, da je uvedba 

v°jezičnosti protiustavna.
i ^i znano kako se je 
^ °nčal sestanek v Rimu, 

a katerem bi morali raz
peljati o dvojezičnosti. 
sj°. rtati pa je treba, da 

Je s podpisom London-

Pismo naše federacije strankam 
skupinam za takojšnje volitve

sk,
*kaega sporazuma italijan-

do 
skupine

^ . vlada prevzela točno 
,° °čene obveznosti 
0yenske etnične 

^ o* ^Saškem, kot si jih je 
U daeVZe^a ju80SI°van8ka via. 
af. 8i d° italijanske etnične 
,o- lj^*nc’ ki živi na ozem- 

pod jugoslovansko u- 
6v°* 1° «krajni čaa je,

C* ederalni komite naše federacije je poslal pi- 
^ smo, s podpisom sekretarja Vittoria Vida- 
lija o vprašanju občinskih volitev, s konkret
nimi predlogi za njegovo rešitev. Pismo je 
bilo poslano tajništvom naslednjih strank in 
skupin: PSDI, PSI, Unità Popolare, PR (radi
kalci), PRI MEN, NSZ, Tržaška unija ( Bor
ghese), Tržaška unija (Tolloy) Slovenska kr
ščanska socialna zveza. Slovenska neodvisna 
skupina.

Pismo se glasi :
Pismo, ki ga je poslal podprefekt Macciot- 

ta tistim, kateri so izpodbijali kot nezakonito 
neupoštevanje roka 3 mesecev, predvidenega v 
členu 8 E.B. z dne 4. aprila 1951 št. 203 za 
sklicanje občinskih volitev v Trstu, potrjuje 
namen vladnih oblasti odložiti v nedogled ob
činske volitve v Trstu. Dozdevni «razlogi javne 
koristi», ki jih navaja podprefekt so kaj malo 
verjetni in ne prepričajo tržaškega javnega 
mnenja. V bistvu pa se še preveč istovetijo z 
razlogi, ki jih navaja Krščanska demokracija 
v Trstu, da bi čimbolj zavlekla upravno volil
no posvetovanje v našem mestu.

Smatramo, da je odgovor podprefekta zelo 
resen in škodljiv za naše mesto. Prepričani 
smo, da se s tem mnenjem strinjajo tudi druge 
stranke in politične skupine, ki so kot tolmač 
volje pretežne večine prebivalstva izrazile ali 
nameravajo izraziti svoj protest.

Menimo, da bodo ločeni protesti posamez
nih strank in skupin učinkovali zelo omejeno. 
Zadnja izkušnja spora v CRDA in Arzenalu je

dokazala, da je možno strniti vse politične 
sile, ki so zainteresirane pri rešitvi resnega 
mestnega problema, ne da bi se s tem kakor 
koli omejila avtonomija in samostojnost posa
meznih strank in skupin v njihovi splošni no-
1*,*w • 1 ••• r
liticm akciji.

Vprašanje upravnih volitev v Trstu je da
nes take važnosti za vzpostavitev demokracije 
in dejavnosti občine v mestnem življenju, da 
smatramo za potrebno obrniti se do demokra
tičnih političnih strank in skupin, ki so po 
našem mnenju isto tako zaskrbljene kot mi za
radi zadržanja vladnih oblasti. V tem cilju 
predlagamo skupne akcije, ki bodo dejansko 
lahko obrodile pozitiven rezultat za rešitev te
ga vprašanja.

Menimo, da bi bile prav posebno koristne 
in primerne sledeče akcije a) skupna interven
cija poslancev in senatorjev zainteresiranih 
strank v parlamentu, pri predsedniku ministr
skega sveta in pri ministru za notranje zade
ve; b) velika enotna manifestacija v Trstu in 
sestava delegacije skupin in strank, ki naj bi ji 
poverili, da se sestane z generalnim vladnim 
komisarjem, da protestira proti odlaganju vo
litev in vztraja na takojšnjem razpisu slednjih.

Upamo, da boste v najkrajšem času blago
hotno proučili naše predloge. Z naše strani 
vam že sedaj zagotavljamo, da bomo z živim 
zanimanjem proučili druge vaše predloge kot 
doprinos k zaželjeni skupni akciji za hitro in 
demokratično rešitev problema, ki resno ško
duje mestnemu življenju.

gospodarske kategorije našega 
mesta in se sploh ni udeleževa
la borb za gospodarsko obnovo 
Trsta.

Poročilo Trgovinske zbornice 
prihaja iz vsakega vidika prav 
ob pravem trenutku, ker zveni
jo ostali protesti že kot neka
ko trudno ponavljanje izko
riščenih argumentov.

Sinteza poročila Trgovinske 
zbornice je v glavnih obrisih 
ta-le: vlada nima organičnega 
načrta za gospodarsko obnovo 
Trsta ; v vladnih krogih so pre
pričani, da hoče imeti Trst po
sebne privilegije, ki jih druga 
mesta nimajo ; v zadnjih letih 
je Trst živel na račun nacije.

To je bridka resnica, ki je iz 
političnega vidika zelo pomem
bna in katera ne odpira lahkih 
perspektiv za bližnjo in daljno 
prihodnost.

Resnici na ljubo povedano, se 
prof. Fegiz ni spuščal direktno 
v politična razglabljanja, ostal 
je raje na terenu, ki je prime
ren in povsem naraven v okvi
ru Trgovinske zbornice. Toda 
njegovo poročilo je v celoti ob
tožnica proti Krščanski demo
kraciji, ki je imela vsa ta leta 
največje odgovornosti in ima 
danes v rokah monopol vladne 
akcije.

sploh ni razlike med dobo vo
ditelja Romana in bodo Belcija. 
Glavna skrb in naloga pokra
jinskega odbora Krščanske de
mokracije, je bila in je tudi da. 
ucs, da brani vlado za vsako 
ceno, tudi če ni vlada napravila 
ničesar ali pa je napravila ne
kaj in to slabo. V takih priza
devanjih je krajevna Krščanska 
demokracija zdrknila na teren 
zaviranja slehernega protesta, 
oviranja, z zunanjo in notranjo 
sabotažo, sleherne enotne akcije, 
ki bi si zastavila za cilj, da iz
trga vladi to kar je Trstu res 
potrebno.

Nesreča 
za vso 
Italijo

KD na 
zatožni 
klopi

Bolj kot kdaj koli je danes 
jasno, da se nahaja Krščanska 
demokracija na zatožni klopi, 
ker nosi vsestransko naj večje 
odgovornosti za položaj, ki se 
je ustvaril v Trstu.

V vsedržavnem merilu se 
Krščanska demokracija in njeni 
zastopniki v vladi niso niti naj
manj pobrigali, da bi spoznali 
in rešili osnovne probleme na
šega mesta. Da bi potolažili za
skrbljenost Tržačanov, so se ra
je poslužili demagogije.

V krajevnem merilu so njiho
ve odgovornosti še večje in

V konkretnem primeru si je 
KD na vso moč prizadevala, da 
bi zadušila glas Trgovinske 
zbornice. Zgleda, da je prišlo 
pred sestankom pokrajinske go
spodarske konzul te do najbolj 
neverjetnih pritiskov iz vseh 
strani, da se ne bi p recitalo po- 
ročila. Po čitanju poročila pa 
so se začela prizadevanja, da bi 
se uničilo učinek, ki ga je ime
lo poročilo v javnosti. To na
logo so poverili neprevidnežu, 
ki jo je zelo slabo izpolnil, ker 
se je poslužil metod in domnev, 
ki jih zavračajo vsi socialni 
sloji.

Tov. Pajetta 
bo jutri 
govoril

/^l • v •v Urizi
Jutri, v nedeljo 2. fe

bruarja ob 17. uri bo v 
Ljudskem domu v Griži 
poslanec tovariš Giancarlo 
Pajetta nroslavil 37. oblet, 
nico ustanovitve Komuni
stične partije Italije.

Krščahska demokracija je ta. 
ko politiko drago plačala še na 
upravnih volitvah 1956. Edino 
le množični dotok beguncev, 
vladnih funkcionarjev, agentov 
javne varnosti itd., je utegnil 
preprečiti izkrvavitev glasov. 
To pomeni, da so znali Tržača
ni že takrat, ko ni bil položaj 
še tako jasen, napraviti pravilne 
zaključke.

Toda danes so stvari še bolj 
jasne: tri leta rimske in demo- 
kristjanske uprave dokazujejo, 
da je stranka križarskega ščita 
pravcata nesreča za Trst, kot je 
nesreča za vso Italijo. Tega se 
danes zavedajo vedno širši sloji 
prebivalstva, in ne samo v Tr
stu. In ta neizpodbitna resnica 
bo nedvomno služila še posebno 
tržaškim volivcem za pravilno 
usmeritev na bodočih upravnih 
in državnozborskih volitvah.

re-
krotacijo. Najboljši sekciji in 
najboljši celici bo izročena za
stavica kot priznanje prvenstva 
v tej kampanji. Zastavica bo 
prešla v roke druge sekcije ia 
celice in sicer tiste, ki bo v 
teku leta v kaki drugi akciji 
presegla rezultat organizacije, 
ki je danes na prvem mestu. 
Trije najboljši graditelji, to je 
tovariši, ki so vpisali največ no
vih članov, bodo prejeli v dar 
lepo knjigo.

Objavljamo nekaj podatkov e 
rezultatih, ki so jih do danes 
dosegle nekatere sekcije. Prva 
številka pove koliko novih to
varišev je sekcija vpisala v dveh 
tednih izredne kampanje (od 
12. do 26. januarja). V okle
paju pa je navedeno skupno 
število novih članov, ki jih je 
sekcija pridobila v vsej kampa
nji obnavljanja izkaznic in re
krutacije za 1958.

Podatki 
o rezultatih 
nekaterih 
sekcij
Sv. Križ 42 (43)

Dolina (z akcijo, ki sta 
jo izvedli v občini to
varišici Žužek in Pe
scatori) 28 

Milje 10 (45)
Pončana 23 (29)
Rocol 14 (15)
Magdalena 11 (18) 
Barriera 10 (42)
Sv. Vid 11 (26)
Greta 9 (15)
Sv. Jakob 7 (24) 
Pratolongo 5 (12) 
Skedenj 5 (15)
Trebče 4 (8)
Rojan 3 (8)

.Sv. Marko 3 (11) 
Barkovlje 2 (4)
Opčine 2 (8)
Kolonkovec 2 (22) 
Tomažič 1 (18)
Curiel (24)
Šempolaj 1 (1)
Sv. Alojz 1 (4).

Volilni vrvež 
se začenja

\7olilni vrvež je torej že začel. 
r Krščanska demokracija je 

že pristavila k ognju svoj vo
lilni golaž, zabeljen sevetla ma
stno s protikomunizmom. V 
Trst so začeli kopati prvi de- 
mokristjanski voditelji in mini
stri. Za jutri je bil že napove
dan podtajnik KD Rumor, ki 
pa se je baje premislil in ga 
zaenkrat ne bo. Verjetno je še 
preveč snega. Seveda bodo pri
lezli tudi drugi, ministri, tajni
ki, podtajniki, namestniki in 
cela vrsta njim podobnih, ki se 
prerivajo okrog vladnega ko
rita. Kaj bodo povedali Trža
čanom res ne vemo. Morda pa 
se bo le našel nekdo, ki bo 
znal razvozi jati rebus o mili
jardah, ki so jih pred nekaj 
leti nabrali po vsej Italiji za 
«preporodn Trsta.

Če se je mobilizirala KD so 
se morali pag zmigati tudi slo
vanski klerikalci. Te dni so »e

pojavili v mestu slovenski le
paki, ki oznanjajo «Dan kato
liškega tiska». Tudi to je za
bela za volilni golaž Krščanske 
demokracije. Nič čudnega! Z 
volilno kampanjo se običajno 
začenja tudi doba čudežev, bo
žjih prikazni itd. Tako se je KD 
kar čez noč spomnila, da so v 
Trstu tudi Slovenci; ob takih 
prilikah ne sme biti človek pre
več izbirčen. Fanfaniju bo vsak 
glas dobrodošel, tudi če bo slo
venski. Sicer pa naj si ne de
lajo preveč iluziji, ker ima, KD 
in njeni slovenski klerikalni 
podrepniki kaj slabo spričeva
lo pri Slovencih. Vsa čast in 
slava tudi «Demokraciji». ki se 
je začela pripravljati kako bo 
podprla majave stolčke kleri
kalne vlade. Zaenkrat se ome
juje na slavospeve Atlantski 
zvezi, Evropskemu tržišču, ame
riški «svobodiv in... dolarjem. 
Do pičice isto kot Fanfani. O- 
stalo seveda ta pride.
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POLITIKA IN GOSPODARSTVO

Kako bomo na Tržaškem
volili predstavnike

za poslansko zbornico in senat

Nekaj pripomb
k obračunu 

upravnega dela

Tržaško ozemlje 32. volilno okrožje 
Kakšen je volilni postopek

J) rebivalci Tržaškega ozemlja [ d a tki je bila na zadnjih občin-
se bodo letos prvič udele-1 skih volitvah v Trstu lista indi

zili državnozborskih (politič-j pendentistov zavrnjena). Poleg
nih) volitev za izbiro svojih 
predstavnikov v poslanski zbor. 
niči in senatu.

Določbe za izvolitev poslan
cev so vsebovane v Enotnem be
sedilu zakona 30. marca 1957 
št. 361, in določajo, da se iz
voli 1 poslanec na vsakih 80.000 
prebivalcev ali ulomek višji od 
40.000, ki se računajo za vsako 
volilno okrožje na podlagi šte
vila stalnega prebivalstva ; do
ločajo ustanovitev novega 32. 
volilnega okrožja, ki ga sestav
ljajo vse občine Tržaškega b- 
zemlja ter edino nacionalno vo
lilno okrožje samo za ostanke 
glasov.

Volilna kampanja se otvori 
z dekretom predsednika repu
blike.

Proučevanje ostalih določb 
nam objasnjuje mnoge formal
nosti, ki jih je treba spoštovati 
za polog znakov posameznih 
strank, imenovanje za vsako o- 
k rož je enega efektivnega pred
stavnika in enega namestnika 
za vsako stranko za predložitev 
kandidatne liste in zadevnih 
prilog.

Kandidatne liste mora pred
ložiti za vsako okrožje najmanj 
500 in ne več kot 1000 voliv
cev ; navesti je treba imena kan
didatov in jih označiti z zapo
redno številko. Vsak kandidat 
mora sprejeti svojo kandidatu
ro s posebno izjavo, ki mora 
biti overovljena. Vsaka lista mo
ra imeti najmanj tri kandidate, 
v našem primeru pa ne več kot 
štiri; 32. volilno okrožje bo 
namreč volilo štiri poslance.

Skupno s kandidatno listo je 
treba položiti izjave o sprejetju 
kandidature in zadevne listine. 
Poleg podpisa volivcev, ki pre
dlagajo Jisto je treba navesti 
ime, priimek, kraj in datum 
rojstva (ker so manjkali ti po-

vsega tega je imenovati dva de
legata in dva namestnika, ki 
bosta imela nalogo določiti za 
vsak volilni sedež in za okrož
ni volilni urad po dva zastop
nika liste (efektiven in name
stnik) in to 15 dni pred volit
vami. Če pomislimo, da je sa
mo v tržaški občini 348 volil
nih sedežev, si lahko predstav
ljamo koliko oseb je treba iz
brati za to tako važno nalogo.

Nadalje je treba imenovati 5 
skrutinatorjev za vsak volilni 
sedež, ki jih predlagajo posa
mezne stranke. Tudi to zahteva 
znatno število izkušenih oseb, 
ki morajo poznati volilni zakon 
in sv sposobne v celoti izpolni
ti svojo nalogo.

Zato je nujno potrebno, da 
poskrbijo naše sekcije že sedaj 
za potrebno število skrutinato
rjev in drugih zastopnikov, ki 
si morajo resno prevzeti svojo 
nalogo, da sc ne bodo v zad
njem trenutku umaknili in po
vzročili resne preglavice za i- 
skanje namestnikov, ki jih ni 
vedno lahko najti.

Kar se tiče volilnega postop
ka, tega seveda ni mogoče obja
sniti v enem samem članku. 
Naj omenimo le, da vsaka ve
ljavna glasovnica predstavlja 1 
glas za listo, s pravico, da se 
oddajo 3 preferenčni glasovi, po 
istem postopku kot za zadnje u. 
pravne volitve. Po končanih vo
litvah centralni okrožni volilni 
urad določi volilno število za 
vsako listo. To število sestav
lja vsota vseh glasov, ki jih je 
prejela lista ; nato se določi vo. 
lilni količnik okrožja, ki ga do
bimo če seštejemo volilna šte
vila vseh list in nato vsoto raz
delimo s štiri, to je s številom 
kandidatnih mest za naše okro
žje in temu prištejemo število

INTERVJU
s tov. Laharnarjem 
o rekrutaciji v Križu

T7"ot smo že zadnjič poročali, I do teh smo se obrnili. Zato ni* 
^ so tovariši v Sv. Križu — smo imeli večjih težav. Seveda

dve ; nato odkaže vsaki listi to
liko kandidatnih mest, kolikor- 
krat stoji volilni količnik v vo
lilnem številu (vsota glasov li
ste) vsake posamezne liste.

Neodkazana kandidatna me
sta pripadejo edinemu nacio
nalnemu okrožju za razdelitev 
med neodkazaniroi mesti v vo
lilnih okrožjih.

Kar se tiče volitev za senato
rje določa nov volilni zakon •— 
ki ga morata še definitivno odo. 
briti zbornica in senat — usta
novitev volilnega okrožja za Tr
žaško ozemlje in izvolitev treh 
senatorjev, na podlagi kandida
tur posameznikov, brez pove
zave. Vsak volivec ima pravico 
do enega glasu in samo za ene
ga kandidata. Izvoljeni so trije 
kandidati, ki so prejeli najvišje 
število glasov.

Ne smemo pozabiti, da je za. 
kon — če bo ostal po dokončni 
odobritvi nespremenjen — za
časnega značaja, veljaven je za 
«prve volitve v senat», ker se 
je odstopilo od načela deželnih 
volilnih okrožij, upoštevajoč 
posebni položaj Tržaškega o- 
zemlja iz juridičnega in poli
tičnega vidika.

Iz zgoraj navedenih pojasnil 
je razvidno, kakšne in koliko 
nalog čaka tovariše v tej volil
ni kampanji, ki je poglavitne 
važnosti za poraz klerikalnega 
integralizma in za zmago delov
nih razredov v cilju socialisti
čne alternative.

Gramsci 
o Leninu

Mednarodni proletariat 
je. imel in ima tudi danes 
živ vzgled revolucionarne 
partije, ki izvaja razredno 
diktaturo; imel je in na 
žalost nima več živega 
vzgleda, najbolj značilnega 
in izrazitega o revolucio
narnem voditelju — tova- 
viša Lenina.

Tovariš Lenin je bit ini- 
datar novega procesa raz
voja zgodovine. Toda bil 
je to, ker je bil tudi ek
sponent in zadnji najbolj 
poosebljeni moment vsega 
procesa razvoja pretekle 
zgodovine, ne samo Rusije, 
marveč vsega sveta. Ali je 
postal slučajno voditelj 
boljševiške partije? Ali je 
postala slučajno boljševi- 
škn partija vodilna stran
ka ruskega proletariata in 
torej ruskega naroda? Se
lekcija je trajala trideset 
let, bila je zelo težavna, 
večkrat je imela navidez
no najbolj čudne in ah sur 
dne oblike. Izvedla se je 
v mednarodnem merilu, v 
stiku z najbolj razvitimi 
kapitalističnimi civilizaci
jami srednje in zahodne 
Evrope, v borbi strank in 
frakcij, ki so pred vojno 
sestavljale II. Internacio
nalo.

GRAMSCI

\ rejšni teden sta «Delo» in 
1 -k «Lavoratore» objavila obra- 
j čim upravnega delovanja sekcij 
j za 1957. Preglednica je vzbudi- 
( la veliko zanimanje med tova

riši. Še noben članek o uprav
nih problemih ni vzbudil toliko 
komentarjev in razni pologi čla
narine za 1957, ki jih je uprava 
prejela prav te dni, so prvi po
zitiven rezultat.

Dve kampanji nabiranja pris
pevkov sta se zaključili z uspe
hom. Cilja nismo samo dosegli, 
marveč smo ga tudi zdaleka 
presegli. Tega pa ni mogoče 
trditi kar se tiče kampanje za 
podporno znamko 1957 ; rezul
tat je bil precej nižji od cilja. 
Letos smo odpravili precej na
pak iz lanskega leta in že danes 
je rezultat razdeljevanja pod
porne znamke 1958 boljši od 
skupnega rezultata za 1957. Za
to upamo, da bomo cilj 500.000 
lir, ki smo si ga zastavili, ne

livno navado, da pobirajo čla
narino šele čez nekaj mesecev, 
ali celo samo tik pred koncem 
leta.

Če pogledamo statistiko, bo
mo opazili praznine ali zelo 
skromne vsote, ki jih je nabra
la cela vrsta sekcij. To mora 
vzbuditi pozornost vse partije. 
Zaskrblja nas sekcija Grete za
radi nizkega doprinosa v kam
panjah nabiranja prispevkov. 
Za podporno znamko 1957 je 
nabrala samo 240 lir in poslala 
le 13 odst. članarine. Zelo da
leč od cilja je sekcija Pratolon- 
go v vseh kampanjah za 1957 
in ni na dobrem mestu kar se ti
če članarine. Imamo nadalje 
sekcije kot Prosek in Repenta- 
bor. ki niso nabrale niti lire za 
stroške VI. kongresa, in sekcije 
kot Lonjer, Prosek, Sv. Križ, 
Repentabor, Trebče, Nabrežina, 
Šcmpolaj, Devin, Zgonik, Doli
na, Boljunec. Mačkovlje, Do
nijo, ki niso prodale niti ene

Predlog Rapackega
za jedrsko demilitarizacijo

Srednje Evrope

samo dosegli, marveč tudi pre-1 n,s0 Proaa,e
seKjj * podporne znamke 1957. Neka

tere izmed navedenih sekcij pa
Kar se tiče pobiranja članari. 

ne je položaj boljši od lanskega, 
toda rezultati še niso zadovolji, 
vi. Znano nam je, da se jc v 
sekcijah pobralo precej člana
rine, ki je pa sekcije niso še 
poslale upravi. Vemo tudi, da 
m v več sekcijah z uspehom po 
hira zaostala članarina. Vse to 
je zelo pozitivno in zaostanki 
se bodo skrčili na minimalno 
skupno vsoto. Vsekakor pa je 

j stanje glede članarine, kot sta 
ga objavila naša tednika prak
tičen dokaz, da je v tem delu 
še mnogo napak. Mnogo kolek- 
torjev ima preveliko število to
varišev od kateiih pobirajo čla
narino ; imamo primere kolek- 
torjev, ki zanemarjajo to de
lo skozi vse leto, nadalje so pri
meri pomanjkljivega posega, da 
se odpravijo napake in pomanj. 
kljivosti ; nekateri imajo nega-

Nekaj vtisov
našega delegata CK ZKMI

s potovanja po Jugoslaviji

niso poslale za 1957 niti ene 
članarine. Stvar zgleda tembolj 
resna, če pomislimo, da so v 
teh sekcijah tudi člani federal
nega komiteja, tovariši, ki so 
bili svoičas funkcionarji naše 
partije in so Se večkrat udele. 
žili diskusije, sodelovali pri se
stavljanju in uresničevanju fi
nančnih kampanij naše partije.

Teza, ki pravi, da so gospo
darske razmere delavcev s po
deželja slabše kot v mestu, ne

isel o jedrski demilitariza
ciji Srednje Evrope si na

glo utira pot», tako je pred 
kratkim ugotovila «New York 
Herald Tribune». Že več ted
nov kaže namreč svetovno jav
no mnenje, in tudi nekatere 
vladne osebnosti, živo zanima
nje za predlog o ustanovitvi v 
Evropi določenega področja, na 
katerem bi ne bilo jedrskega 
orožja.

V čem obstoja ta predlog?

Še pred nekaj leti je vlada 
Nemške demokratične republi
ke predlagala vladi Zvezne re
publike Nemčije sporazum za 
prepoved izdelovanja in zalog 
jedrskega očožja na nemškem o- 
zcmlju. Pred kratkim je bil ta 
predlog izpopolnjen in razši
rjen. Na 12. zasedanju Glavne 
skupščine OZN je zunanji mi
nister Poljske Adam Rapacki 
izjavil, da ako bi se obe nem
ški državi odpovedali izdelova
nju in zalogam atomskega in 
jedrskega orožja, bi bila Polj
ska pripravljena napraviti isto. 
Načrt Poljske je podprla če
škoslovaška, ki je dala slično 
izjavo kot Rapacki.

♦ V čem obstoja predlog 
zunanjega ministra Poljske

♦ Vedno večja pozornost v svetu

ì

Področje s 
100 milijoni 
prebivalcev

k d 11. do 22. decembra je 
" bila na obisku v Jugosl;

v okviru velike kampanje pri-1 sta potrebni dve stvari : dobra
dobivanja novih članov za par
tijo na čast 37. obletnici KPI 
— vpisali v pičlih dveh tednih 
v partijo 42 novih članov. V 
zvezi s to uspešno akcijo kriške 
sekcije, smo se obrnili do tova
riša Henrika Laharnarja, sekre
tarja sekcije, da nam pove ne
kaj podrobnosti kako so tovari
ši dosegli tak uspeli in kako so 
pripravili načrt za akcijo.

«Ko smo dobili od centralnih 
organov direktive za kampanjo 
rekrutacije — nam je povedal 
tov. Laharnar — nismo vzeli 
stvari birokratsko in površno, 
marveč smo si prizadeli, da di
rektive prilagodimo položaju 
naše sekcije. Bližajo se politič
ne volitve in vsak nov član za 
partijo je gotov glas za nas in 
poleg tega je to element, ki pri
tegne člane svoje družine, pri- 
jatelje in znance. To je naše 
prepričanje, ki nas je vodilo v 
tej akciji. Sekcijski komite je 
sklical širši sestanek tovarišev 
in komunistov v množičnih or
ganizacijah. Na sestanku smo 
predložili načrt za rekrutaeijo, 
kolektorjem smo priporočali 
naj takoj zaključijo obnavlja
nje partijskih izkaznic starih 
članov. Načrt je predvideval ob. 
vezo s strani vsakega prisotnega 
tovariša, da v dveh tednih pri
dobi za partijo vsaj dva člana, 
Pako se je začelo tekmovanje 
med tovariši. Ko smo se po 
dveh tednih zopet sestali, smo 
videli, da je akcija obrodila do
bre sadove : vpisali smo 42 no
vih članov in zaključili obnav
ljanje izkaznic.

Nam omenim še, da je tov. 
Alojz Bogatee, član sekcijskega 
komiteja, ki je zaradi dela izo
stal na prvem sestanku, kljub 
temu vpisal štiri nove člane».

Kako se je odvijala akcija? 
Ali .te naleteli na težave?

«Kot znano šteje partija v 
Križu mnoge simpatizerjev ia

volja in vztrajnost. Tudi tisti,

viji, kot gost Ljudske mladine 
Jugoslavije, delegacija Central
nega komiteja Zveze komunistič
ne mladine Italije. V tej delega
ciji sem bil tudi jaz. Mislim, 
da ho bralce zanimal podrob
nejši opis našega obiska, zato 
sem se odločil, da napišem ne
kaj beležk s potovanja, kar se
veda ne more služiti kot popol
na informacija.

Prve tri dni smo bili v Beo
gradu, kjer smo se srečali z vo

ki se niso vpisali, niso tega na- • ditelji mladine in raznih orga- 
pravili iz zaničevanja ali ker J nizacij. Na sedežu sindikatov 
bi bili naši nasprotniki. Ravno j n.,s je sprejel glavni tajnik or. 
obratno, iz odgovorov, ki smo | ganizacije, ki nam je dal ne.
jih prejeli, smo se prepričali, 
da jih bomo z dobrim delova
njem lahko pozneje pridobili 
za našo partijo.

Naj povem še, da se je v tej 
kampanji še posebno odlikova
la naša požrtvovalna in zaved
na tovarišica Silva Bogateč, ki 
je sama vpisala tokrat kar 14 
novih članov. Tovarišica Silva 
ni novinka v teh akcijah. Od 
leta 1948 in do danes je prido
bila za partijo že 60 novih čla
nov, večinoma žensk.

Nekaj smo rekrutirali tudi 
med elementi srednjega sloja. 
Lastnik nekega javnega lokala 
nam je na naš predlog za vpis 
tako-le odgovoril : «Seveda se 
vpišem. Dobro sem poznal po
kojnega tovariša Malalana». Ne
ki drugi tovariš, nam je smeje 
dejal : «Glej, da me vpišeš v 
partijo že letos, ker drugače...» 
Tovariš je eden izmed najsta
rejših članov kriške godbe in s 
svojim klarinetom še danes pre
kosi vsakega mladinca».

Kakšni so vaši načrti za bo
doče?

«Pridobivanje novih članov 
se nadaljuje. V soboto 1. fe
bruarja bomo imeli praznik 
razdelitve izkaznic. Na praznik 
vabimo vse tovariše, simpatize
rje, graditelje Ljudskega doma 
in kriške demokrate. Praznik 
njora biti nekaj veličastnega; 
Svirala bosta orkester in godba 
na pihala, seveda bo nastopil 
tudi pevski zbor. V Križu mo
ramo okrepiti partijo in s tem 
našo federacijo. Bližajo se po
litične volitve in mi se hočemo 
udeležiti te bitke močni, da 
bomo dali naš doprinos k zma
gi delovnega ljudstva, za vlado 
delovnega raareda».

kaj pojasnil o jugoslovanskem 
gospodarskem in socialnem si
stemu.

Organizacija
gospodarstva

«Pravilno je bilo, da smo go- 
spodarski sistem takoj po vojni 
centralizirali — nam je dejal 
tajnik sindikatov toda po 
1949 se je položaj spremenil. 
Ljudska oblast se je utrdila, za
to je bilo treba decentralizirati 
organizacijo gospodarstva. Na 
ta način je direktno soudeleženo 
v izgradnji socializma čim več j e 
število ljudstva».

Važen razgovor smo imeli tu. 
di z voditelji Zveze zadrug in z 
glavnim direktorjem socialnega 
zavarovanja. Tudi na tem po
dročju so po letu 1952 decen
tralizirali vso organizacijo. Raz. 
govarjali smo se tudi z vodite
lji zveze za počitnice. To je po. 
sebna organizacija, ki ima nalo. 
go organizirati taborenja, izlete 
in druge razvedrilne dejavnosti 
med počitnicami. Država poma
ga tej organizaciji z nakazili za 
stroške in s 75% popustom na 
železnicah. Povedali so nam, da 
so leta 1957 odprli 54 ■ domov 
počitka v gorah in ob morju.

Vprašanja mednarodne politi
ke smo

Srečanja z voditelji Ljudske 
mladine Jugoslavije in sindikatov

^ Obisk kmetijske zadruge 
v Zrenjaninu

► Zanimiv razgovor z ministrom 
za zdravstvo

o socialističnem taboru, ki ga he, toda obstoja na splošno še 
sestavljajo dežele ljudske demo. j vidno nesorazmerje med razvo- 
kracije in komunistične partije, j jem industrije in razvojem kme- 
marveč je treba govoriti o «so- ! tijstva. Za 8 milijonov hekta-
eialističnih silah», vključivši tu
di skandinavske države in so- 
cialno demokracijo, neglede na 
to, da obstojajo različna temelj- 
nja stališča med socialdemokrat
skimi strankami in komunisti.

Na našem potovanju smo se 
11,. decembra ustavili ves dan 
v Zrenjaninu, kot gostje neke 
kmetijske zadruge. Kmetijstvo 
je v Jugoslaviji ena izmed ne
gativnih plati in sami jugoslo
vanski tovariši se zavedajo res
nih težav, ki obstojajo v kme
tijstvu. Seveda so beležili uspe-

rov obdelane zemlje imajo sa
mo 16 tisoč traktorjev. Ob kon
cu petletnega načrta (leta 1961) 
je predvidenih 45 tisoč. Naj še 
omenim, da je v Jugoslaviji še 
vedno veliko število kmetov, ki 
imajo največ 10 hektarov svoje 
zemlje.

so tovariši v prvi kampanji na
brali 18.750 lir in v drugi 16.120 
lir. Mislim, da niso gospodar
ske razmere boljše kot na Pro
seku, kjer niso v prvi kampa
nji nabrali nič, v drugi pa so 
nabrali 8.125 lir, ali pa boljše 
od razmer v nabrežinskem o- 
kraju, kjer so v prvi kampanji 
nabrali 8.750 ih 8.925 lir v dru- 
gi, ali dolinske občine, kjer so 
v prvi kampanji nabrali samo 
3.700 lir. Omeniti je treba, da 
imajo zgoraj navedeni trije o- 
kraji večje število prebivalcev 
kot jih imajo Trebče. Imamo 
pa tudi primere sekcij Repen
tabor in Opčine: ko so sc tova
riši res zanimali, niso samo do
segli marveč tudi presegli cilj 
v kampanji prispevkov za naš 
tisk. Na Opčinah so celo prvi 
med vsemi sekcijami dosegli in 
presegli cilj v nabiranju pri
spevkov za naš tisk ; Opčine so 
se udeležile kampanje podpor
ne znamke in so na dobrem 
mestu kar se tiče pobiranja čla
narine.

Glavni, in rekel bi, edini raz
log nezadostne udeležbe dveh 
sekcij iz mesta in več sekcij s 
podeželja v finančnih kampa
njah, je pripisati nezadostnemu 
zanimanju, ki so ga pokazali 
voditelji ali tovariši navedenih 
sekcij za to delovanje. Po mo
jem mnenju je to opozorilo, po 
objavi lestvice v naših dnevni
kih, potrebno prav v tem tre
nutku, ko se nahajamo tik pred 
začetkom prave volilne kampa
nje, ko se pripravljamo na 
kampanjo nabiranja prispevkov 
za volilni sklad in ko se v sekci
jah uresničujejo cilji za kam- 
panjo podporne znamke. Mi
slim da morajo sekcije, ki sem 
jih navedel, resno proučiti kri
tične pripombe zato, da podvza- 
mejo potrebne ukrepe za izbolj-

Gre za to, da se izključi iz 
območja atomske oborožitve do
ločeno področje v središču Ev
rope, na katerem prebiva nad

drži. Imamo primer Trebč, kjer | „„ milijonov ^ To bi jam.

Kur se tiče zadružništva obsto- šanje njihovega dela na tem
jajo tri vrste zadrug. V prvo 
vrsto spadajo zadruge za ser
visne usluge. Tč zadruge razpo
lagajo s kmetijskimi stroji in

(Nadaljevanje na 4. strani)

področju, začenši s pobiranjem 
zaostale članarine, razdelitvijo 
podporne znamke 1958 in na
biranjem prispevkov za volilno 
kampanjo.

LINO CREVATIN

čilo varnost osrednjega podri 
čja Evrope, na katerem so se v 
preteklosti začele najbolj krva
ve vojne, ki so pokosile milijo
ne človeških življenj.

Upoštevati je treba, da je 
Srednja Evropa danes nevralgi- 
čna točka kjer so razmeščene 
na čhi strani šile Atlantskega 
na drugi pa sile Varšavskega 
pakta. Atomska demilitarizaci
ja tega področja je danes tem
bolj nujna, spričo zakrbljenosti 
narodov zaradi ameriških načr. 
tov, ki predvidevajo izgradnjo 
izstrelišč za atomske izstrelke. 
V trenutku ko zapadnjaki s 
svojim trmoglavim stališčem 
onemogočajo popolno prepoved 
jedrskega orožja, bi bila to pr
va pobuda, ki bi se lahko že se
daj uresničila in kot taka bi 
bila nedvomno poglavitne važ
nosti.

Splošna pozornost za to vpra. 
šanje se je še povečala po po
slanicah in notah, ki jih je po
slala ZSSR vsem državam čla
nicam OZN. Predlagalo se je 
naj se ZSSR. ZDA in Velika 
Britanija odpovejo razmeščanju 
vsakega jedrskega orožja na 
nemškem ozemlju in naj uve
dejo predloge Nemške demo
kratične republike. Poljske in 
Češkoslovaške glede na demili
tarizirano jedrsko področje.

danjih pogojih ni mogoče od
praviti razdelitve Nemčije, če 
prej ne pride do vzajemnega ra
zumevanja med obema nemški
ma državama. Če ho Bundes- 
wehr dobila atomsko orožje, ho 
to nedvomno še povečalo ovire 
za združitev Nemčije. Zato se 
morajo iskreni zagovorniki 
nemške združitve upreti take
mu razvoju dogodkov in pod
preti morajo potrebo po jedr
ski demilitarizaciji v središču 
Evrope.

Kot povsod, tako je tudi v 
Zahodni Nemčiji mnogo poli
tičnih osebnosti to potrebo pra
vilno razumelo. Med drugimi je 
socialdemokratski prvak Erich 
Ollenhauer pripomnil, da bi bi. 
la atomska demilitarizacija lah
ko «odločilen doprinos k po
miritvi v Evropi in v svetu» 
in bi ustvarila «nove izhodiščne 
točke za rešitev nemškega vpra
šanja».

Tako se osporava prvi «ar
gument».

Drugi, ki ga vneto ponavljajo 
določeni listi ZDA in Zahodne 
Evrope pa skuša dokazovati, da 
bi atomska demilitarizacija ne 
vsebovala načela kontrole. Tako 
piše n.pr. «Washington Post ad 
Times Herald», da načrt Polj
ske ne govori o «sredstvih za 
jamčenje spoštovanja sporazu
mov».

Demilitarizacija 
šele nato 
kontrola

Doprinos 
k pomiritvi

Nasprotniki predloga po
slavljajo tri osnovne ugovore. 
Prvi pravi, da bi tako podro
čje lahko potrdilo razdelitev 
Nemčije. Francoski «Le Monde» 
iznaša misel « pravovernih » pri
stašev atlantizma, ki pravijo, da 
bi odpoved s strani obeh tabo
rov za preskrbo obeh Nemčij. 
Poljske in češke z atomskim 
orožjem, lahko podaljšala v ne. 
dogled sedanje obstoječe stanje 
razdeljenosti Nemčije».

Že na prvi pogled je jasno, 
da ta argument ne drži. V se-

Taka trditev je zelo daleč od 
resnice. V predlogu Poljske so 
zapopadene tudi potrebne do
ločbe za kontrolo in inšpekcijo. 
To je jasno izjavil še decembra 
1957 v komisiji za zunanje za
deve pri poljskem parlamentu 
Adam Rapacki. «Poljska — je 
takrat dejal — svetuje najučin
kovitejšo kontrolo, da bodo i- 
mele vse zainteresirane države 
čimvečja jamstva in varnost».

Seveda se je treba o konkret
nih oblikah in metodah kon
trole sporazumeti v teku poga
janj. Če se hoče pa razpravlja
ti o kontroli, morajo seveda 
prej vse zainteresirane države 
sprejeti načelo jedrske demili- 
larizacije.

Tudi tretji argument, ki ga 
je iznesel glavni tajnik NATO 
Spaak, je brez podlage. Spaak 
pravi, da je načrt za jedrsko 
demilitarizacijo Srednje Evrope 
«vojaški nesmisel». Listu «Paris

ifejšr 
in 

Javili 
«miei

fio p

Presse VIntransigeant» je daf°Va*i 
naslednjo izjavo : « Kaksncgj v°di
pomena bi bilo področje, recgr 80 
mo 500 kilometrov široko, 
pa balistični izstrelki, na kater"‘u" 
re so določene sile zelo pone 2ua 
sne, lahko dosežejo cilj, ki jihlr‘-i 
oddaljen do 2.500 kilometrov ? Jneni'

katori

Odstraniti JJT
nevarnost Jat0
izstrelkov » soe ;

hki
Njegova izvajanja so res prfi‘slpg; 

senetljiva. kot izvajanja človre0' o 
ka, ki ne trpi nikakega ugovor v a 
ra. Tudi če ni človek specialist11 ! 
za vojaške probleme, lahko ra^ki 
zume, da bo kar se tiče vame0*1 st 
sti vse pridobljeno, če se odda'Nàki 
ljijo nevarni izstrelki od Sred" leti 
nje Evrope, kjer je nevarnost!8'« h 
da se jedrska vojna sproži tud'’ dose 
zaradi navadne ireprevidnostjPo&ki 
kakega pilota ali po golem ua*ja ni 
ključju. Jedrska drmili tu riža ' laki 
cija določenega področja bi bij ukr 
la doprinos k jamstvu, da hi s^orišč 
lokalni spopad ali najmanjši iej jih 
cident ne spremenil v evropsk* real 
spopad. Ustanovitev takega p^glešk 
d roč j a bi ne škodovala va mostiči, n« 
držav in bi bila istočasno velikega , 
tega praktičnega pomena. To j« I,; z 
podčrtal Jules Moch, francoski« in 
delegat v pododboru za razorojo ene 
žitev in v Glavni skupščini čidnja 
Z .N. Moch je opozoril, da bi jwba n 
dreka demilitarizacija' v Srednj9ija t 
Evropi ne kompromitirala °^v stoj 
brambnih naprav te ali one ddo, ztn 
žave, ker se izstrelišča za ra* ta( 
kete postavijo lahko na katedop;nj_ 
koli točki zemeljske oble. Dejal prQst 
je še, da ima predlog mnogo pe . 
zitivnih plati : demilitariziran1! P‘S< 
področje bi bilo gotovo «pomik 
rjevalno dejanje» in «zmanjšat pom( 
nje nevarnosti slučajnih ini'1 v,.;]j 
dentov». j l)(j j1

Odmev v«niki

v Veliki Britaniji
; z

Predlog za jedrsko demilita1 prak 
rizacijo je torej konstruktivni' '■ p 
pobuda, V skladu ne samo z inaiti, , 
teresi zgoraj omenjenih dtžuNah . 
marveč tudi s splošno potreb'6' in i 
po mednarodni pomiritvi. Izv»logli j 
janjc tega načrta bi nedvomn'fla Za 
blagodejno vplivalo na politir°t en,, 
no ozračje v Evropi in v svetinjo, j. 
Odprlo bi vrata konkretnejši»* Vseli 
ukrepom ua področju razoroži111®, ,, 
tve in ukinitve atomske grožnji'1 jedra 
Lstvarili bi se ugodni pogoji žile

(Nadaljevanje na 4. strani) Fatevi
1 razei

-fračju

ZA VSAKOGAR NEKAJ "štvva,
"ravne
‘«ni v

AKROBATI IN DIPLOMACIJA

Umrl je. Finec in prišel preti 
Sv. Petra, ki g« vpiše v knjigo 
in ga pošlje v nebesa. Toda 
predno se Finec odpravi dalje, 
vpraša Sv. Petra:

v.Ali imate v nebesih parno 
kopel?»

pom

«Oh,» odgovori Minka, «otroi V°' 
je zdrav, le naša gospodična 
selo, zelo slabotna...»

s.
Učitelj: <s Pove j mi, /ošcJpri j,

«Nimamo je,» odgovori nebo- j koliko je sedem krat sedem ' Z 2
ški vratar. | Jožek: «Sedemindvajset!» k«m f,

«Ati misliš postaviti parno j Učitelj; «/Ve, izračunaj še cestno (
«Di

pred nekaj dnevi so časopisi | svoje vaje pod vodstvom ameri-
v Bonnu prinesli dve vesti, ških režiserjev.

Prva: prihod sovjetskih akro-\ «Kaj pa je to?» — so se zače
li atov, ki hi morali imeti nekaj j li spraševati diplomati, ki so 
predstav, druga vest pa je naju- j prišli v Bonn, da pripravijo
vila prihod diplomatov odbora 
NATO.

Prva vest je ugajala večini 
ljudi, ker so si sovjetski akro
bati na svoji turneji po Evropi 
zaradi svoje spretnosti, prido
bili splošne simpatije.

Druga vest pa je ugajala sa
mo nekaterim, ugajala je voj
nim hujskačem.

Meščani mesta Bonn so takoj 
pa načeli v razgovoru z [ pohiteli, da si nabavijo vstop-

ministrom za zdravstvo (ki je 
član politbiroja ZKJ). Glede na 
izjavo, ki jo je v Moskvi podpi
salo 12 partij socialističnih de
žel, je minister potrdil, da niso 
predstavniki ZKJ podpisali izja
ve, ker se ne strinjajo z neka
terimi točkami. Po njihovem 
mnenju n.pr. ni mogoče govoriti

niče za predstave sovjetskih a- 
krobatov. Bilo pa jih je toliko, 
da je postala Adenauerjeva vla
da resno zaskrbljena. Z napo je 
namreč, da noče povzročati ne
prijetnosti ameriškim «prijate• 
Ijemv in njihovim podrepni
kom, to je «igralcem» NATO. 
ki skačejo, plastjo in Uvajajo

predstavo NATO.
«Nedopustno je, da je v 

Bonnu sovjetski cirkus istočas
no ko zaseda odbor NATO» — 
so dejali diplomati.

Pozneje se je zvedelo, da na
meravajo celo nekateri kino 
predvajati sovjetske filme, med 
temi film «Othello».

«Kaj, «Othello? — je dejal 
neki novinar. — «To je vendar 
provokacija; Othello je Arabec 
in to je proliameriška propa
ganda ! »

Če dobro pomislimo je med 
akrobati in diplomati nekaj 
skupnega. Akrobati hodijo drz
no po vrvi, diplomati se skuša
jo obdržati v ravnotežju ko go
vorijo o miru, istočasno pa pri
pravljajo vojno. Žonglerji so
vjetskega cirkusa mečejo v trak

krogle in palice, diplomati NA
TO se igračkajo z atomskimi in 
vodikovimi bombami. V sovjet, 
skem cirkusu So krotilci in dre
sirane živali, v NATO je kroti
lec (Dulles) in dresirani (osta
li diplomati). To je bil raglog 
zaskrbljenosti diplomatov borni, 
ske vlade spričo tega naključja 
in zato so se hitro sestali, da ne
kaj ukrenejo.

Še to se je hotelo; odbor so
vjetskih akrobatov in predstava 
NATO, pardon, odbor NATO in 
predstava sovjetskih akrobatov.

V Washington}!, kjer so ta ta. 
ke stvari zelo občutljivi, bi lah. 
ko mislili, in bog tega ne daj, 
da je bilo vse to namenoma pri
pravljeno. To tembolj, ker bodo 
Sovjeti nalepili lepake in dela
li propagando. Predstavljajmo si 
kaj bo, če se bo na zidovih 
Bonna pojavil tudi Arabec 
Othello, kak indijski tiger, 
slika slovitega uzbeškega žong
lerja, ki je zalo podoben Kitaj

cu! Ne, na vsak način ne, treba 
je nekaj ukreniti in sicer takoj, 
ker sovjetski aferobati so že 
na poti.

In ukrenili so:
Sklicali so tiskovno konferen

co, na katero je prišel sam 
predstavnik zunanjega mini
strstva honnske vlade. Prišla je 
tudi večja skupina novinarjev.

Vladni predstavnik je poteg
nil iz aktovke velik šop papi
rjev, skrbno si obrisal naočnike 
in izjavil (kot piše «Frankfur
ter Zeitung» ) :

«Vlada je odklonila sovjet
skim akrobatom vizum za vstop 
v Zahodno Nemčijo, ker ne mo
re biti nobenega dvoma, da no- 
imerava Sovjetska zveza napra
viti j temi akrobati pravcato 
kulturno invazijo!»

Ste razumeli?
Pravijo, da so prisotni novi

narji, čeprav so dobro dresira
ni, vseeno skremžili obraze...

G. GERMANETTO

kopel?
«Ne morem je postaviti samo 

zate.»
«Kje so pa drugi Finci, ki so

pomrli?»
«Vsi so v peklu,» reče Sv. Pe

ter.
«Ali je tam parno kopel?» 

vztraja Finec.
«Ni je, toda tam je vroče, kot 

« parni kopeli.»
«Tedaj pa pošlji tudi mene 

u pekel!» reče odločno Finec.

Mlado dekle se v natrpanem 
avtobusu preriva med množico 
potnikov in ko pride do vrat 
za izstop, vpraša gospoda, ki 
stoji pred vrati:

«Gospod, ali mislite na pri
hodnjem postajališču izstopiti?»

Gospod jn pogleda in odgo
vori: «Zelo rad, gospodična, to
da tamle sedi moja žena, pa
ne smem.»

Nenadoma je zbolelo dekle 
premožne družine. Ljudje so si
cer nekaj šušljali, toda družini 
je vendarle uspelo razširiti 
pravljico o težki gripi. Nekega 
dne pa pride na obisk dober 
hišni prijatelj in že na vratih 
vpraša sobarica: «Kako pa je 
z otrokomf»

krat.»
Jožek: «Trideset!» 
Učitelj: «Neee, 49 je.» 
Jožek: «joj, pa kaj

ko?!!»

*n,9 se
:T> pre

to/ireal tv
Bri

♦♦♦ «Vi
r"jo

Neki gizdalin se približa inU» 
demu dekletu in ji laskavo pr> ^
vi : '""rajši,

«Gospodična, rad bi ob—
spremljal kot umetni satelit.» i«kih (

«Če je tako, tedaj prosim, »An0 
daljite se za 900 kilometrov.'» foja

*9io

Mlad kmečki fant potuje pfleliu. \ 
vic z letalom. Pred vzletom "^«Vskil 
pred njim zasveti napis: «Prsato M 
pnite pasove!» (8PlesaI

Fant pogledu okrog sebe «^>o 9e 
I’ silni zadregi vpraša : «Kak‘X l(liš, J, 
naj pripnem pas. ko pa sne
naramnice?» ‘"«o

♦♦♦
Nili ;

V vlaku sedita dva potnikš " res J 
Prvi potnik bi želel navezi-, Pj0 
razgovor s sosedom, pa mu r1, °rki, , 
če: «Jaz sem velik ljubi tek "j opr
ptic.» iNski

«Tudi jaz ljubim ptice,» 
govori drugi. r P ra

«Katere ptice so vam pa “ko , 
ljubše?» vpraša spet prvi. ; c,lju

«Pečene prepelice», odgofO1»’ *atlr 
drugi. ^ »a
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KULTURA I N ZNANOST

Reke m norja
sebi

miti

krijejo v
bodočnosti

i

jorivo
i rejšaji petek so v , Londonu 

iti Washingtonu istočasno 
i javili vest, da je angleškim 
ll* ameriškim znanstvenikom u- 

ilo pri poskusih doseči nad- 
daf°vano iuzijo atomov težke- 

šncgj vodika ali devterija, pri če- 
rerj‘r so zabeležili pet milijonov 

, ^(llnnj topline ali tretjino tem- 
kater",Urc, ki je v središču son- 
pone Znanstveniki vsega sveta si 
k j j,toreč že dolgo prizadevajo 
rov?|Encmaii sonce in doseči v la- 

tatoriju dovolj visoko leni
ta turo, da se omogoči proiz
vaja energije na podlagi fu- 
e atomov.
Prve uspehe ha lem podro- 
1 so že leta 1950 objavili so
rski znanstveniki in v apri- 

i prečnega leta je prof. Igor Kur.: 
Slovet?* o tem predmetu preda 
govor v angleškem atomskem src-
nalis^U Harwellu. Tedaj so so- 
o raf*ski znanstveniki dosegli mi- 

oj0« stopinj topline.amo'"'* stopinj topline. Sedaj 
oddajtkški znanstveniki, ki s< 
Sred^ letih izpopolnili svoje
mó»lrVe in dalje razvijali raziska-

Z nadzorovano fuzijo atomov 
bo človeštvu dan neomejen 
vir energije
Pomen dosežka angleških 
in ameriških znanstvenikov

grama devterija. ki jih vsebuje 
l'iter vode, pridobiti količino 
energije, ki se sedaj pridobiva

devterij) pridemo 'dpi zaključ
ka, da bodo-jedrski reaktorji na 
podlagi fuzije imeli na razpo
lago snovi, katerih energetska \ iz dvesto litrov petroleja, 
vsebina je neomejena.» ;

,2. Pri novih jedrskih reak
torjih nadalje ne bi obstajalo 
več vprašanje «radioaktivnega 
pepela», ki skupno z 'jedrskimi 
eksplozijami po sedanjem na
činu povzroča povečanje narav
ne radioaktivnosti z vsemi res
nimi posledicami za vse člove
štvo, o katerih sc že dolgo 
govori. V jedrskih reaktorjih 
na podlagi fuzije atomov se 
namreč kot produkti «jedrske- 
la sežiganja» ustvarijo stalni

Podmornica
za proučevanje 

morskega dna

Položaj
sovjetske 

žene 
v družbi

tud1’ dosegli nov uspeh. 
luostiPoskusi so dokazali, da ob
it ua*ja možnost — ki pa še ne 
a riža ) tako kmalu uresničena — 
ti bi4 ukrotitev, nadzorovanje in 
hi okoriščanje. Ogromnih energij, 
ši ir* jih proizvaja termonuklear- 
opsk« reakcija. Za poskuse so sc 
a prleški znanstveniki poslužili 
mostfsebnega aparata «Zeta», ka- 

veli'tcga moč mislijo še povečati, 
To j1* lii zvišali doseženo tempera- 
coskjto in s 'ipni'. po večali proizvo- 
izorolo energije. Da bi bila proiz-
ai 0 <ltijo energije rentabilna bo 
bi j<*ba namrečsegreti plin dev- 
ednjifija na približno 300 ijrilijo- 
a stopinj, .za drtigo koinbina. 
ie dtjo, znies -devterija in trltjja pa. 
a r“ zadostovalo 40
.ate^pinj.

l rostor nam. ne dopušča, da 
? ^ : opisovali tehnične podrobno.

,l procesa fuzije atomov, pač 
10441 i se nam zdi koristno omeni- 
'"Ì38 Pomen, ki ga imajo ti znan- 

in4>m poskusi in kakšne kori- 
1 lio lahko imelo človeštvo od 
|8a. Rezultati angleških znau- 
v,l,iikov pri proučevanju reak- 
i pri fuziji atomov predstav

ijo 41J o nedvomno velik uspeh, ki 
■ lc znanstvenega marveč lu- 

lilitc1 Praktičnega značaja.
.livni' *■ Predvsem moramo pou- 
z ineriti, da se devterij nahaja v 

lržu'bdah vseh morij, oecanov, je- 
treb|6r in rek in energija, ki hi jo 
lavargli pridobivati ;ž njega, hi 

nmn'da zn več milijonkrat večja 
)litif°l energija za katero donine- 
ivettiOjo, ,ja j0 mogli pridobiti 
ejšii)4 Vseli, kemičnih goriv (pre- 
irožiXl|g, petrolej, metan itd.) in 
ižnj1’1 jedrskih goriv na načelu fik- 
!ÌL_Z JC (uran in torij) skupaj. Če 
ruj ?°števamo, da sc devterij do- 

1 razen v vseh vodah tudi v
----- I^čju in na tečajih in če n-
T "*le,amo, da se litij-6 (7,5% 

6n
J ‘eni

tt Sovjetski zvezi gradijo, po 
* nalogu državnega zavoda za 

znanstvena raziskavanja na po
dročju ribolova in oceanogra- 
fije, posebno podmornico, ki v 
marsičem spominja na glasoviti 
«Naulitus» iz knjig Julesa 
Verne.

Podmornica ho imela med 
drugim na svojem prednjem de
lu vrsto ladijskih lin z mogočni
mi projektorji, s pomočjo ka
terih bodo mogli znanstveniki 
opazovati podmorski svet, udo
bno sedeč v naslanjačih. Pred 
vsakim okencem bodo premični 
fotografski aparati in aparati za 
filmsko snemanje. Močni žaro- 

| meti bodo v vsakem trenutku o- 
Tp So v glavnem koristi, ki j T*«*aU znanstvenikom slika, 

jih bo imelo človeštvo, ko bodo nJf '

S pomočjo posebnih elektron
skih naprav bo tudi mogoče v 
teku plovbe meriti temperatu
ro ter količino soli in kisika v 
vodi. In končno, na prednjem 
delu podmornice ho postavljen 
poseben televizijski aparat, s 
pomočjo katerega bodo mogli 
znanstveniki stalno videti vse, 
kar se nahaja pred podmornico.

sedanji začetni poskusi dosegli 
višek in bo mogoče široko iz
koriščati novi dosežek znano
sti, kar se bo pa zgodilo pred
vidoma šele čez 15-20 let. Želeti 
je da bi nova odkritja znanosti 
pripomogla k ustvaritvi trajne
ga miru, da bi skupno z novimi 
pridobitvami napredovalo tudi 
vse človeštvo.

Med drugimi napravami, ki 
jih bo imela podmornica, bo 
tudi posebna radarska naprava 
za nadzvočno zaznavanje, ki bo 
služila za preiskovanje in me
rjenje bodisi proti dnu bodisi 
proti površini. Poseben sistem 
bo omogoča! zbiranje vzorcev 
zemlje na dnu morja ter vzor
cev vode.

Smrt
znanstvenika
Pred nekaj dnevi je umrl v 

starosti 75 let dr. Arthur Ewins, 
ki ima največ zaslug za iznajd
bo kemične sestavine, ki je za
slovela po vsem svetu kot sul- 
fopiridin, prvo učinkovito zdra
vilo proti pljučnici. Z imenom 
dr. Ewinsa in njegovim razi
skovalnim delom eo pa pove
zana še druga zdravila oz. ke
mične spojine. Med temi je zla
sti pentamidin, ki varuje člo
veka pred afriško spalno bolez
nijo.

trdi delčki, ki niso radioaktivni-
3. Predvideva se, da se. bo 

lahko v jedrskih reaktorjih na 
podlagi fuzije proizvajala elek
trična energija neposredno brez 
termičnega ciklusa ; s tem bi se, 
'd[.raviii parni generatorji, tur- 
bine in druge naprave. Elektri
čna energija, ki bi jo proizva
jali reaktorji na podlagi fuzije, 
bi Se pošiljala neposredno v 
transformatorje, ki hi jo spre- 
miniali v energijo visoke na- 
petosti za odvajanji- • v daljavo--

4. Na podlagi sedanjih cen 
id onih, ki jih je predvideti za 
bodočnost, je devterij najbolj 
ceneno gorivo z gospodarskega 
vidika, kajti vsaka kWh elek-

___^trične stroje !»>; stala le par
milijonov -'“link lire. Vedeli moramo, da 

bo mogoče iz okrog 34 Tisočink

V

Sporazum o kulturnem
sodelovanju

med ZDA inponedeljek 27. januarja so 
V Washingtonu podpisali 

sporazum o kulturni izmenjavi 
med ZDA in Sovjetsko zvezo. 
Sporazum predvideva izmenja
vo radijskih in televizijskih od
daj, filmov ter obširne izme
njave na kulturnem, znanstve
nem, tehničnem in pedagoškem 
področju v prihodnjih dveh le
tih. Računajo, da bo na podlagi 
tega, sporazuma obiskalo letos

Balet praškega
Narodnega gledališča

ZSSR

Češkoslovaško gledališče 
v povojnih letih

> Zadovoljstvo ameriške in 
sovjetske javnosti

yi
v tritij (vodikov izotop, 

pomešan z devterijem tvori 
otro^*Vo’ ki je še boljše kot čisti

ia j_________________________

Balet Narodnega gledališča v Pragi, ki ga vodi 
koreograf Jlri Nemeček. Tudi baletna umetnost 
je v povojnih letih močno vzbrstela in se pribli
žala ljudstvu. V letu 1956 je bilo na Češkoslova

škem 600 predstav poklicnih baletnih skupin

eno ali drugo državo okrog 500 
sovjetskih »n ameriških o solu.o. 
e'l iz lažnih področij kut -rt- 
in gospodarstva.

Podrobneje ie v podpisanem 
sporazumu določeno : 1. Nada
ljevanje razgovorov glede pred. 
loga za izmenjavo med člani a- 
meriškega kongresa in člani 
vrhovnega sovjeta ; 2. prouče
vanje s strani ameriške in so
vjetske akademije znanosti 
vprašanj, ki so v zvezi z izme
njavo znanstvenikov za preda
vanja in raziskovalna dela ; 3. 
izmenjava na področju zdrav
stvu in kmetijstva ; 4. izmenja
ve med promovirauci in docen
ti ; 5. nadaljevanje. razgovorov 
za izmenjavo na področju letal
stva ; 6. občasno organiziranje 
izmenjave oddaj o vprašanjih 
mednarodne politike, o katerih 
se bosta obe strani sporazume
li : 7. izmenjava filmov; 8. iz
menjave na glasbenem in umet. 
niškem področju, pri katerih je 
že predviden obisk filadelfijske
ga simfoničnega orkestra v So
vjetski zvezi; 9. izmenjava na 
področju mirnodobske uporabe 
atomske energije ter izmenjava 
znanstvenih publikacij ; 10. so
delovanje na področju športa, 
pri katerem je. predvideno sre
čanje moških in ženskih košar
karskih skupin obeh držav a-

in prihodnje le- jprila v ZSSR 
to v ZDA.

Med pogajanji so se načelno 
sporazumeli o ustanovitvi nepo
srednih letalskih prog med New 
Yorkom in Moskvo. Predvideva
jo, da bo letos približno 2000 
ameriških turistov obiskalo So
vjetsko zvezo.

Sporazum je ameriška in so
vjetska javnost sprejela z veli
kim zadovoljstvom.

Sovjetski uspehi na 
znanstvenem in tehnič
nem področju so doka
zali vsemu svetu, da 
razpolaga Sovjetska zve
za z veliko armado stro
kovnih in znanstvenih 
kadrov, katerim posve
ča vso skrb. Omembe 
vredno pa je, da nudijo 
vsestranskemu napred
ku dežele socializma 
svoj velik doprinos tudi 
žene, ki jim je odprt 
dostop do vseh poklicev 
in položajev, žene so 
znanstveniki, univerzi
tetni profesorji in uči
telji, zdravniki, inženi
rji, tehniki, arhitekti hi 
v mnogih primerih za
vzemajo vodilne položa
je. Na našem posnetku 
vidimo mlado arhitek
tko Kiro šumanskajo 
ki je bila nedavno s sku
pino sovjetskih arhite
ktov na študijskem po
tovanju po Italiji, kjer 
je obiskala Rim, Firen
ze in Benetke.

Italijanske
univerze stavkajo

"\T a italijanskih univerzah v I Neapeljski študentje s« teden 
-h' Rimu, Neaplju, Padovi, | dni imeli zasedeno univerzo in 
Messini, Cataniji in tudi v Tr-1 v soboto so pred poslopjem uni-

-rjo letu 1945 se je mreža če- 
•k škoslovaških poklicnih gle
dališč tako razširila, da so gle
dališke predstave sedaj prakti
čno dostopne vsem državljanom. 
V glavnih mestih pokrajin in v 
drugih večjih mestih so nasta
la gledališča, katerih člani od
hajajo na turneje v druga manj
ša mesta. Poleg tega se organi
zirajo množični prevozi skupin 
gledalcev iz okolice kraja, kjer 
se daje predstava. Zaradi tega 
lahko trdimo, da je v letu 1956 
ua Češkoslovaškem, ki šteje 13 
milijonov prebivalcev, prisostvo
valo predstavam poklicnih gle
dališč okrog 12 milijonov gle
dalcev.

Na Češkoslovaškem je 61 po. 
klicnih gledališč, ki štejejo 
skupno 101 dramski, operni, o- 
peretni in baletni ansambel. 
Napredek je očiten, če prime
rjamo stanje v letu 1937, ko je 
bilo na Češkem okrog 26 po
klicnih gledališč in na Slova
škem samo dve.

Poleg poklicnih ansamblov je 
na Češkem in Slovaškem tudi 
več tisoč diletantskih skupin, 
ki jih organizira Center 
ljudsko umetniško ustvarjal
nost. Ta ustanova pomaga ! 
strokovnimi predavanji, z or
ganiziranjem gledaliških te
čajev za delavce, tiskanjem gle
dališke literature, posojanjem 
kostumov itd.

Med poklicnimi gledališči 
predstavlja posebnost Vaški tea- 
ter, državno potujoče gledališče 
s sedežem v Pragi in Bratislavi. 
V Pragi ima to gledališče skup
no devet moderno opremljenih 
ansamblov, med njimi enega 
nemškega. Na Slovaškem sta 
med slovaškimi ansambli tudi 
madžarski in ukrajinski. Vse 
skupim- imajo svoje avtobuse 
in nastopajo pretežno v obči
nah z manj kot tisoč prebi 
vaici.

Zelo razširjena so tudi lut
kovna gledališča, ki imajo na 
Češkoslovaškem bogato tradi
cijo in so zelo priljubljena.

Vsa gledališča so finančno 
preskrbljena po državnem pro
računu in se zato lahko mirno 
posvečajo svojemu delovanju 
Leta 1956 so poklicna gledali
šča dala skupno 26.231 pred
stav. od teh 15.595 dramskih, 
2.215 opernih, 2.141 operetnih, 
600 baletnih, 703 mladinskih, 
4.718 lutkovnih in 269 z me
šanim programom.

Najvažnejše češko gledališče 
je Praško narodno gledališče, v 
katerem sodeluje veliko število 
uglednih dramskih, liričnih in 
baletnih umetnikov in ima tri

♦ Od 28 gledališč v letu 1937 
do 61 v letu 1956

♦ Lani je obiskalo predstave 
12 milijonov gledalcev

odre: Narodno gledališče, gle
dališče J.K. Tyl in gledališče 
Smetana. Opero vodi dirigent 
Jaroslav Vogel, dramsko gleda
lišče igralec in režiser Otmar 
Krejča, balet pa koreograf .liri 
Nemeček. Po letu 1945 se je v 
Pragi ustanovilo tudi Realisti
čno gledališče, ki ga vodi reži
ser Karel Paoluš. Gledališče na
rodnega umetnika. E. F. Burina 
«D34» je bilo že pred drugo 
svetovno vojno znano po svojih 
naprednih umetniških delih in 
novostih. Bivše praško mestno 
gledališče v Vinohradyh se je 
leta 1949 spremenilo v Central
no gledališče češkoslovaške ar
made, ki ga vodi Jan Škoda.

Lela 1945 je bilo ustanovlje
no v Pragi prvo mladinsko gle
dališče, ki danes nosi ime Jiri 
Wolkerja. Po njem so nasta
la mladinska gledališča tudi 
v Bratislavi, Brnu in Ostravi. 
Praga ima tudi več lutkovnih 
gledališč, med njimi centralno 
lutkovno gledališče, ki ga vodi 
dr. Jan Malik, lutkovni oder za 
najmlajše, lutkovno gledališče 
Dečjega doma in znano lutkov
no gledališče, ki ga po smrti 
Jožefa Skupa vodi ugledna u- 
metnica Jirina Skupova. Med 
dnigimi mesti so zlasti cenjena 
zaradi svojih uspešnih gledali
ških uprizoritev na visoki 
metniški ravni Narodno gleda

lišče v Bratislavi in Košicah, 
državno gledališče v Brnu in 
Ostravi ter Deželno gledališče v 
Plznu.

Vsaki dve leti se v Pragi or- 
ganizira natečaj, na katerem se 
nagradijo najboljše poklicne u- 
metniške skupine in posamezni 
igralci. Podobni natečaji se or
ganizirajo tudi za diletantske 
skupine.

Leta 1945 so bili odseki za 
dramsko umetnost pri državnih 
glasbenih konservatorijih v Pra
gi, Brnu in Bratislavi spreme 
njeni v samostojne fakultete 
dramske umetnosti pri umetno, 
stni akademiji. Vse fakultete, 
vključno z lutkovno, razpolaga
jo s svojimi študijskimi odri, na 
katerih prirejajo stalne pred
stave za javnost.

Gledališčem na Češkoslova
škem so po zakonu zagotovljeni 
takšni pogoji, da imajo umetni
ki popolno svobodo ustvarjanja, 
brez sleherne skrbi za svoj ob
stoj in socialno varnost. Zara
di tega se umetniška raven po
sameznih ansamblov in pred
stav vedno bolj izpopolnjuje in 
dviga, kar je zlasti prišlo do iz. 
raza v zadnjih letih, ko sta raz
novrstnost repertoarjev in tudi 
število predstav dokazala živah
no delovanje in napredovanje 
češkoslovaških odrov.

I Dr. EVA SOUKUPOVA

stu so študentje v agitaciji pro- 
ti nameravani uvedbi državnega 
izpita, ki naj bi sledil doktora
tu. Univerze namreč, nimajo na 
razpolago zadostnega števila la. 
boratorijev in zato je študen
tom praktično onemogočeno ra
ziskovalno laboratorijsko delo 
za pripravo na izpit.

verze izbruhnili neredi, ker je 
policija zasedla vse ulice in pre
prečevala dostop. Pri incidentih 
je bilo 30 oseb ranjenih in 33 
aretiranih. V sredo so stavkali 
tudi na univerzi v Rimu in tej 
stavki so sledile druge. Rimski 
študentje so tudi nabrali okrog 
desettisoč podpisov na resolu
cijo proti državnemu izpitu.

Pomanjkanje
inženirjbv

Zaradi pomanjkanja inženi 
rjev in drugega tehničnega stro
kovnega osebja bodo v Fran- 
ciji uvedli bolj enostavne izo
braževalne metode. Delovno do. 
bo hodo za inženirje podaljša
li od 65 na 75 let, kdor se bo 
odločil za inženirski poklic, pa 
bo znatno prej odpuščen iz 
vojske.

Prihodnost naše 
zemlje

v očeh dijaka
X redovno so nekateri nemški li- 
l V sti objavili v celoti domačo 
nalogo nekega 14-letnega dija
ka is Hamburga. Naloga je po 
svoje zelo zanimiva, ker izpri
čuje. kako se zaskrbljenost 
odraslih spričo atomskih posku
sov, ki okuiujejo zemeljsko o- 
sračje z radioaktivnimi snovmi, 
pretaka v otroško zavest in kak. 
šne misli vzbuja pri otrocih ta 
zaskrbljenost. Evo kako vidi 
daljno bodočnost omenjeni ham
burški dijak:

Ime mi je Conny XV-134. 
Po zemeljskem računu smo zdaj 
v letu 3057. Prihajam z Venere. 
Po dolgotrajnih bojih z marsov. 
ci, ki so ravno tako kot mi sili
li na Zemljo, nam je navsezad
nje ob pomoči prebivalcev N ep. 
tuna vendarle uspelo izkrcati 
naše čete na ie davno ohlaje
nem Soncu, od koder smo poto, 
vali na Mesec in dalje na Zem
ljo.

Sem član posebnega korpusa, 
! ki naj bi proučil zgodovino te-

£ avgusta
očcAbri jutranjem zajtrku se navadno srečamo z našimi dekleti, 
em/ z ženskimi predstavnicami tržaške delegacije na moskov- 
“ em festivalu. Tako imenovani «radio-baba» začne takoj iz- 
e e/^stno delovati:

«Da bi ti videl, kakšne smo bile včeraj!» začne Eda. «\se 
se umazale. Ti, kaj nismo splezale na Stalinov in Leninov 

‘‘P pred Gospodarskim razstaviščem, da nas je Pepi fdtògra- 
to/iPaltv Veš, da nam nihče nič ni rekel!»

Bruna pa : «Orko, kakšne smo bile ! »
«Vedve uganjata preveč takih neumnosti. Kaj vas mo- 

j, ' LJ prav vsi spoznati?» reče resno a obenem jezno Lilijana, 
začne se besedna borba.

^ . Na mojo prošnjo mi Nadja pripoveduje, kako je preživela
!Ce,ajšnji dan: «Res si bil neumen, da nisi sel včeraj z nami 

1 " obisk v dečjo poletno kolonijo, ki je oddaljena od Moskve 
^ km. Odpeljali smo se s tremi avtobusi. Med potjo
V ^ se ustavili na kraju, kjer je bila usmrčena partizanka 

V junakinja Domovinske vojne. Pred njenim spomenikom 
se tudi slikali.
«Imeli smo lep sprejem. Kolonija je podobna vaškemu na- 

e P'v ju. V njej preživlja svoje počitnice 750 otrok delavcev mo- 
m ,?Vskih elektrotehničnih tovarn. Ogledali smo si sobe, videli 
«Pn‘ak.0 se otroci učijo risanja, šivanja. Nam v čast so malčki 

"Plesali balet, ki so se ga naučili v dveh tednih. Sprehajali 
•e Se Z njimi po parku in se po blatnih tleh z njimi igrali.

’ kakšne čevlje imam še vedno ! Popoldne smo prisostvo- 
WS‘ lat* S6etiu zastave in raportiranju vodij oddelkov. Videla sem 

h> prizor, ki seni ga citala v Makarenkovi «Pedagoški pes- 
^ *via pa kak0 resno se držijo ti otroci! Popoldne so nam 
. bllili tU(]i kulturno predstavo. Skupaj smo prepevali. Bilo 

nik*1 res lepo...»
Pjotr je res dobrega srca. Dà mi dve vstopnici za park 

11 r L . i, čeprav ve, da je za nekoga, ki z našo delegacijo nima 
opraviti. Nina me čaka blizu, spomenika Gorkega na Be- 

1- bski postaji. Podzemska železnica v smeri Lužnikov je pre- 
> Iona, zalo lnoraVa peš. V centralnem parku je danes zve- 

,,praznik plovbe, praznik tistih, ki ljubijo vodo, bodisi 
'ko ali slano. Skoraj vsi imamo mornarske čepice. Žarometi 

jo ':t juiej° nebo. Na obrežju Moskove je gneča. Množica, ki 
ori^Vo^dfiujejo kordoni vojakov, opazuje prizor na vodi. Spre- 

na rodi etrarja Neptun, vladar morja e svojim spremstvom.

Drago
Sedmak: 0d Križa do Moskve

(Vtisi udeleženca Moskovskega festivala)
Za njim plujejo mali rečni parniki, različno okrašeni z lučmi. 
Na njih svirajo orkestri in godbe. V zrak letijo rakete. Nina 
sc jezi, ker ne vidi vsega.

«Pažalosta, mnje nje možno vidjeti!» pravi in odmika 
ljudi pred seboj. Množica nas odnaša sem in tja, medtem ko 
vojaki na Krimskem mostu streljajo v zrak živobarvne umetne 
ognje.

9. avgusta
ri enadij
Ln n TPfl

in Dina nas s še dvema prijateljema prideta čakati 
pred hotel. Spoznali smo se prejšnji torek na Velikem

trgu.
«Skažitje pažalosta skolko minut adhodit avtobus?» vpra

šuje vedno Genadij ; meni pa pravi: i Prosti t je, nje panimaju, 
gavarju po angliski. Ho are you?»

Namenjeni smo na Stalno razstavišče ZSSR. Ni napak 
povedati kaj več o tem : Razstavišče se razprostira na ozemlju 
207 hektarov od katerih je 101 ha namenjen rastlinstvu. Kme
tijsko razstavišče je podobno pravemu mestu s trgovinami, re
stavracijami, gledališči, trolejbusi... Tu ne biva nihče a trgi 
in ulice so vedno polni ljudi. Parki z drevesnimi in cvetlični
mi nasadi obkrožujejo 51 paviljonov kmetijske razstave in 21 
paviljonov industrijske razstave. Vsaka sovjetska republika in 
razna velika gospodarska področja posameznih republik Tso 
zastopana s svojim paviljonom. Poslopja so zgrajena v. neka
kem ljudskem dekorativnem slogu, značilnem za posamezno 
republiko. Kipi in vodnjaki dajo vsemu skupaj nekaj prav
ljičnega. Razstavljanje je zelo točno, poučno in raznostrano. 
Kmetijsko razstavo imenujejo tudi šolo kmetijskega napredka. 
Poleti prihaja sem na tisoče kmetijskih delavcev od .vseli 
strani Sovjetske zveze. Tukaj se učijo, obiskujejo seminarje, 
eksperimentirajo, iščejo in odkrivajo nove metode. Stotine vo
dičev, specialistov, znanstvenih delavcev poskusnih zadrug je 
vedno pripravljeno nuditi nasvet, Industrijska razstava ZSSR

prikazuje tisoče novih strojev, orodja, preciznih instrumentov 
in aparatov, stotine tehničnih načrtov in avtomatičnih proce
sov delovanja raznih vej sovjetske industrije. Razstava stremi 
za tem, da prikaže delavcem, tehnikom in industrijskim vodjem 
metode in poti za čim večjo proizvodnjo.

23 milijonov ljudi je obiskalo razstavo odkar je bila od
prta pred tremi leti. Razstava je tudi dokaz velikega napred
ka, modernega napredka, ki sta ga dosegla kmetijstvo in indu
strija v Sovjetski zvezi.

Nocoj je tu praznik mladih kmetov in ob vstopu nam 
dekleta pripnejo na prsi žitni klas. Genadij nas slika pred 
vodnjakom imenovanem «Prijateljstvo med sovjetskimi naro
di». V paviljonu atomske energije si ogledujemo delovanje 
atomske centrale, model atomskega ledolomilca, atomski reak
tor in še mnogo drugega. Naši prijatelji nam pojasnjujejo 
razne procese in Doro se čudi, da mlad delavec toliko ve.

«What is this, please?» vprašujem Genadija.
V ogromnem industrijskem paviljonu si ogledujemo avto- 

mobile, motorje, sploh prevozna sredstva, ladje, precizno me
haniko, izkoriščanje zemeljskega olja... Nikdar ne pridemo do 
konca... Zunaj je mrzlo in mene trese mraz.

«Drago bolnòj,» pravi Dina in nam svetuje, da gremo 
domov. Ogledamo si še veliko reakcijsko letalo TU 104. Odpra
vimo se v hotel, želeč si jutrišnje nasvidenje, a mene duši 
močan kašelj. Azijska?

vajo kapljice živega srebra. Vprašajo me, če sem kaj požrl. Ne 
vem nič.

«Veš, da živo srebro povzroči zastrupitev in da lahko 
greš v dveh urah na oni svet?» reče resno Danilo.

Ne preostaja drugega kot čakati na smrt pri 38 stopi
njah mrzlice. Razmišljam o pogrebu, o velikem spomeniku 
na čast edinega mrtvega delegata na moskovskem festivalu, o 
škandalu, ki bo počil v Trstu. Po nekaj urah sem vedno isti 
in naš učitelj, ki se menda razume tudi nekaj na zdravilstvo 
pravi, da sem že izven nevarnosti. S spomenikom torej ne 
bo nič !

Pride Livio in mi čestita, da sem dobil azijsko, ker se 
bom tako vrnil domov z ladio iz Odese.

«Ti imaš vedno srečo v nesreči!» mi reče in jaz ga po
hlevno pogledam z bolnimi očmi...

Trevisan pride s svojim aparatom in naju slika z rusko 
zimsko čepico na glavi. Nanjo sva si pripela rdečo zvezdo.

«Če se taka prikaževa v Trstu? To bi bil preplah s klici: 
Rusi so v našem mestu!»

Ženska, ki čisti naše sobe. pokuka skozi vrata in se 
grozno smeje.

«Harušo. harašo. Ja panjemaju ruski.» oponaša Livio mo
skovskega meščana.

(Dalje prihodnjič)

0 Domača naloga, 
ki ima v sebi 
nekaj resnice

ga planeta. Toliko smo ie na
predovali, da si zdaj lahko ust
varimo jasno predstavo o raz
voju Zemlje in njenih prebival
cev. Našli smo celo nekaj doku
mentov, med katerimi je eden 
sorazmerno notejšega datuma 
(iz leta 1957) in je zraven tu
di fotografija. Zdaj se. sklanjam 
nad te dokumente in razmiš
ljam.

Vse na tej Zemlji se je teme
ljito spremenilo, le podoba člo
veka je ostala ista, ker je člo- 
rek na sliki pred menoj podo
ben tistim ljudem, ki smo jih 
našli na Mesecu, kamor so po
begnili z Zemlje. Pod sliko ja 
zapisano: Albert Schweitzer.

Kolikor sem mogel spoznati 
doslej, je spis, ki ga imam v ro. 
kah, pravzaprav poziv vsemu 
človeštvu. Schweitzer piše o ne
mirnosti radioaktivnih žarkov- 
ki nastajajo pri eksplozijah o- 
tomskih bomb. Pred dva tisoč 
leti ljudje niso poslušali njego
vega svarila. Kakih 1000 let 
kasneje so se na Zemlji vrstile 
eksplozije, zaradi katerih smo 
postali pozorni na ta planet. O- 
ceani so zalili kopno zemljo, 
nastala je velika mlakuža. Le s 
težavo so se nekateri prebivalci 
Zemlje rešili na Mesec. Njihovi 
potomci še živijo, toda stara do
movina njihovih očetov je za 
vedno izgubljena, ker niso po
slušali nasvetov človeka, ki je 
svaril ie pred dva tisoč leti...

10. avgusta
XTso noč se mi je nekaj bledlo, imel sem muNic sanje. Pjotr 

* kliče dežurno, ki mi prinese toplomer.
«Meri si mrzlico v ustih,» mi pravi Silvano in mi ga 

potisne šaljivo v usta. Potem ga odstranim in rečem fantom, 
naj dobro pogledajo stopinje.

«Saj si ga pohrustal! Ti, ali si nor?» mi zakričijo.
Jaz pljuvam po postelji, v gobah moje bele rjuhe se altri-

Pogled na stalno Kmetijsko razstavo v Moskvi, ki 
ji pravijo tudi šola kmetijskega napredka

Nepotrebne
raziskave

Na sestanku ameriškega dru
štva za pospeševanje znanosti je 
govoril tudi dr. Longenecker s 
chicaške univerze in je med 
drugim povedal tole: «Ameri, 
ski znanstveni laboratoriji se 
porabili v petih letih 200.000 
dolarjev za znanstvene raziska
ve, šele potem so ugotovili, ia 
je tisto, kar so raziskovali, 
objavila neka sovjetska znan- 
stena revija, še preden so se v 
ZDA začele raziskave. In za kaj 
jc šlo? Za proučevanje elektri 
čnega toka, ki ga potrebuje 
stroj za prevajanje iz tujih je
zikov».

PREJELI SMO:
REVUE DE LA POLITIQUF. 

INTERNATIONALE, izdaja
Zveza novinarjev Jugoslavije,
«t. 186 ■ Beograd.
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DOMACI PROBLEMI IN VESTI

ILVAV podjetju
hočejo samovoljno 

odpustiti 60 delavcev

Dobrodošli

Odpuste je treba nujno preprečiti
Posledice začasnih delovnih 
pogodb v ladjedelnici Sv. Justa
Arbitraža Urada za delo za 
Delavske zadruge

TT odstvo škedenjskih plavžev 
’ ILVA je v torek sporočilo 

notranji komisiji, da bo z 31.
60 delav-januarjem odpustilo 

cev, ki so dopolnili 60. leto sta
rosti, dočim so v tem podjetju 
doslej delali delavci do svojega 
63. leta. Kot razlog za te odpu
ste navaja vodstvo krizo v že
lezarskem sektorju, zaradi ka
tere bodo morali ugasiti eno 
od dveh peči Mariin. Prizadeti 
delavci bi morali torej ostati 
brez dela že z današnjim dnem.

Namesto, da bi odpustili mlaj
še delavce, ki delajo pri teh 
pečeh in ki' so bili sprejeti na 
delo pred tremi leti, so skleni
li odpustiti starejše, kar prakti
čno pomeni, da odpuščajo ljudi 
zaradi znižanja osebja in ne za
radi redne upokoitve in je to
rej isto, kot če bi bili odpustili 
mlajše.

Člani notranje komisije so se 
temu samovoljnemu ukrepu u- 
prli in predali vso zadevo sin
dikalni organizaciji. Stvar je 
zelo resna, ker bodo prizadeti 
delavci, ki delajo v podjetju že 
25-30 let odpuščeni, ne da bi 
jim bila takoj priznana odprav, 
ulna in pokojnina, kar bi se 
zgodilo čez tri leta, marveč bo
do morali vložiti prošnjo in dol- 
go čakati p redno bodo njihovi 
primeri rešeni.

Tajništvo CGIL se je nemu
doma obrnilo na Urad za delo 
in zahtevalo takojšnje posredo
vanje, to je še v teku včerajš
njega dne, še predno bi bili to
rej delavci prisiljeni ostati do
ma. Urad za delo bi moral do
seči, da se odpusti odložijo, do
kler se vsa zadeva ne uredi s 
predpisanimi pogajanji, kajti 
kadar so odpusti že izvršeni se 
vsa stvar zaplete in je zelo tež
ko, da bi se delavci ponovno 
vrnili v tovarno.

Samovoljni ukrep vodstva IL 
VA je silno razburil vse de
lavce. ki niso nič kaj prepričani 
v krizo podjetja, saj v drugih že. 
lezamah republike delajo s pol
no paro in celo modernizirajo 
in obnavljajo svoje naprave, da 
bi bili kos zahtevam časov. Po
leg tega gre tu za obrat IRI, ki 
je bil nedavno ločen od Confin- 
dustrie, in njegovim voditeljem 
ni dovoljeno . vedriti in oblači
ti kot se jim zljubi, ker so pod
jetja IRI državna last in ima
jo določeno socialno nalogo, ka
teri se ne morejo izogniti.

V trenutku ko to pišemo, ne 
moremo žal povedati, ali se bo 
Urad za delo takoj odzval po
zivu sindikalne organizacije. Že
leti je, da bi storil svojo dolž
nost in preprečil, da vržejo na 
cesto 60 zaslužnih delavcev in 
spravijo v obup njihove dru
žine.

delavcev.
zaposleni
godbami

biliVsi prizadeti so 
v ladjedelnici s po
la določen rek. Vod

stvo je izkoristilo to dejstvo in 
jih odpustilo prav v najmanj 
primernem času, sredi zime, ko 
je skoroda nemogoče najti kakr
šno koli zaposlitev. Saj se je 
celo v najboljšem letnem času, 
v našem mestu, ki stalno preživ, 
lja težko krizo, zelo težko uvr
stiti med srečnike, ki imajo svoj 
redni zaslužek.

Izgovor pogodbe na določen 
rok pa nam dokazuje, kako pre

obrnil, če mu ne bodo podalj
šali začasne pogodbe. To je uvi
dela tudi KPI, ki je v svoj vo
lilni program postavila točko o 
odpravi vseh delovnih pogodb 
na določen rok.

32 odpustov 
v Delavskih 
zadrugah

Urad za delo je, upoštevajoč 
utemeljitve vodstva Delavskih 
zadrug in ugovore sindikalnih 
organizacij v četrtek razsodil, 
naj se odpusti 32 uslužbencev : 
7 v trgovinah z jestvinami, 14 
v glavnem skladišču, ekonoma- 
tu in menzi, 6 uradnikov ter 
pet uslužbencev v mesnicah. 
Med zadnjimi so tudi trije po
slovodje mesnic, s katerimi bo 
podjetje sklenilo posebno po
godbo za najemnino Kot smo

tisocialna in krivična je ta pra- 1 zadnjič poročali, bodo od tega

56 odpuščenih 
se pridružuje 
armadi 
brezposelnih
P red dnevi je ravnateljstvo 

ladjedelnice Sv. Justa od
pustilo 31 delavcev, v torek pa 
je sporočilo, da bo odpustilo na
daljnjih 25 delavcev, tako da 
bo ostalo na cesti skupno 56

ksa, ko je delavec prepuščen na 
milost in nemilost gospodarju

števila odpustov odbili število 
uslužbencev, ki so se do 31. ja-

in v stalnih skrbeh, kam sc bo j odstop.

novi tovariši 
v naši družini!

"TT soboto se je vršilo več praz
nikov razdelitve izkaznic 

naše partije in Zveze komuni
stične mladine. V popoldanskih 
urah so' se zbrali v Ljudskem 
domu v ul. Madonnina komuni, 
s ti celice ladjedelnice Sv. Mar
ka s svojimi družinami in prija
telji, katerim je govoril tovariš 
Vidali. Tovariši so prispevali 
10.000 lir za podporno znamko. 
Zvečer je bil pa v Ljudskem 
domu praznik sekcije Sv. Vid 
na katerem je govoril miljski 
župan tov. Pacco. Nabrali so več 
kot 25.000 lir za podporno 
znamko in vpisali enega nove
ga tovariša.

Posebno razgibano in navdu
šeno je bilo ozračje na prazni
ku razdelitve izkaznic sekcije 
pri Magdaleni. V imenu federa
cije je prinesla pozdrav tovari
šica Marija Berne tič in pozneje 
tudi tovariš Vidali. V teku ve
selice se je sedem novih tova
rišev prijavilo za vstop v par
tijo, dočim so tovariši prispe
vali okrog 18.000 lir za podpor
no znamko.

Tudi na Greti je praznik do
bro uspel, kljub temu, d» je bil 
sedež krožka skorajda nepri-

Začela se je razprava
o pokrajinskem proračunu

Na 4 praznikih 
razdelitve izkaznic 
vstopilo v KP 
14 novih članov

stopen zaradi zmrzle ceste. Go
voril je tovariš Calabria, ki je 
prinesel pozdrav federalnega 
komiteja. Na prazniku so vpi
sali dva nova tovariša in zbra
li 1300 lir za podporno znamko.

Včeraj so bile na posebnem 
družabnem večeru v Ljudskem 
domu v ul. Madonnina razdelje
ne izkaznice komunistom iz Ar
zenala :

Mladina je imela svoj praz
nik razdelitve izkaznic v Križu 
in v Rocolu. V Križu je tov. 
Pescatori obenem proslavil 37. 
obletnico ustanovitve ZKMI, do
čim je v Rocolu govoril tov. 
Perini. Tu sta se prijavila dva 
mladinca za vpis v Z KM in dva 
nova tovariša za pristop v par
tijo.

Tov. Verginella
na mnoga 

leta!

’i p

Zaključki kongresa
Pokrajinske zveze 

demokratičnih^občiri

a ponedeljkovi sejipokrajin
skega sveta so svetovalci naj

prej postavili nekaj vprašanj 
med katerimi je tov. Weiss sp ra. 
šal kaj je ukrenila uprava za o- 
snažitev cest na podeželju, po
tem ko jih je pokril sneg in led. 
Odbornik Rados je odgovoril, 
da so zaposlili 50 delavcev s 
stroškom 400.000 lir in da so 
ceste sedaj prehodne. Na vpra
šanje demokristjanskega vodje 
skupine Persoglic je odbornik 
Delise napadel predsednika Tr
govinske zbornice prof. Fegitza 
zaradi njegovega poročila v go
spodarski konzulti, češ da se 
ni nikoli zanimal za reševanje 
gospodarskih problemov in so
delovanje z drugimi oblastmi 
ter da je žalil vlado. Fašištka 
De Vecchi pa je ponovno pre
mlevala zadevo dvojezičnosti in 
se razburjala, ker so začele kro
žiti govorice, da je baje dr. Pa- 
lamara odšel v Rim zaradi pod
pisa odloka o uvedbi dvojezič
nosti na sodišču. Prof. Grego- 
retti ji ni odgovoril, kot je svoj- 
čas našim svetovalcem, da je to 
politična zadeva, marveč jo je 
skušal potolažiti in dejal da se 
bo informiral kaj je resnice na 
tem.

V razpravi o letošnjem pro
računu je vodja demokristjan- 
ske skupine Persoglia izjavil, 
da bo njegova skupina glasova
la za proračun. Nato je povzel 
besedo tov. Luchesi, ki je kri
tiziral dejstvo, da so dali sveto
valcem na vpogled le osnovne 
proračunske podatke in pripo
ročal, naj odbor prihodnje le
to izroči vsaki skupini vsaj po 
en izvod celotnega letnega pro
računa. Nato je izjavil, da je 
bilo zgrešeno zmanjšati letoš
nji primanjkljaj v korist držav- 
nih financ in predlagal, naj po
krajinska uprava zahteva drža
vno dopolnilo v istem znesku 
kot je bilo lani, kajti v teh po
gojih ni mogoče zadovoljivo iz
polniti vseh obveznosti pokra
jine.

Večjo pozornost bi zaslužila 
skrb za otroke, ki so podvrženi

► Intervencija tov. Luchesija
tuberkulozi. Pokrajina skrbi se
daj le za 65 potrebnih in bo
lehnih otrok, ki jim nudi v ku
hinji v ul. Pondares po en 
obrok hrane na dan. Jasno je, 
da je število takšnih otrok v 
naši pokrajini mnogo večje ; za. 
to bi bilo treba povečati pomoč 
in ustanoviti v mestu več ku
hinj, tudi s pomočjo drugih 
ustanov.

Končno je tov. Luchesi opisal 
stanje, kroničnih bolnikov v 
bolnišnici pri Sv. Ivanu, kjer 
so prostori prenatrpani, hrana 
slaba, zdravniška in bolniška 
nega včasih pomanjkljiva in so 
prostori slabo razsvetljeni in 
ogrevani. Nujno bi bilo potre
bno, da pokrajinska uprava kaj 
ukrene, da bi bilo življenje teh 
naših someščanov znosnejše.

Tržaška delegacija 
na srečanju 

s kulturniki^Z|S S R
rn e dni se je vrnila v Trst sku- 
■*" pina italijanskih in sloven
skih kulturnih osebnosti, ki so 
se udeležile študijskega zboro
vanja za izmenjavo stikov med 
italijansko in sovjetsko kulturo.

Zborovanje se je vršilo v Fi
rencah v dneh 25, 26. in 27. ja
nuarja. Prisostvovale so mu šte
vilne italijanske vidne osebno
sti in predstavniki kulture Sov
jetske zveze, med njimi prof. 
Aleksandrov, rektor leningraj
ske univerze, prof. Dovtjan, 
rektor univerze v Erevanu, glas

beni kritik Belza, zgodovinar 
prof. Alpatov, režiser Gerasi- 
mov in gledališki kritik prof. 
Markov.

Uvodno besedo je spregovoril 
prof. Francesco Flora, dočim je 
glavno poročilo podal prof. Ce
sare Musatti ; sledila je zanimi
va in pestra diskusija o nači
nu, kako izboljšati in utrditi 
medsebojno kulturno spoznava
nje. Prišlo je tudi do več kon
kretnih predlogov, ki jih bodo 
skušali v bližnji bodočnosti 
uresničiti.

V ponedeljek je praznoval 
60-letnico svojega življenja to
variš, Avgust Verginella iz Sv. 
Križa.

Tovariš Verginella se je že v 
mladih letih zavzel za stvar de
lavskega razreda in vstopil v 
delavsko gibanje. Kot zaveden 
Slovenec in izkušen delavec v 
težki stroki kamnosekov je ra
zumel, da jc edino Komunistična 
partija tista, ki se bori za pra
vice našega naroda in delavske, 
ga razreda sploh, zato je ob 
ustanovitvi KPI pristopil v našo 
partijo. Ostal je zvest borec in 
kot najstarejši brat je znal vzga- 
jati druge brate in vso družino 
v duhu proletarskega interna, 
cionalizma. Vsa njegova druži
na je v dolgih letih borbe proti 
fašizmu ostala na braniku in se 
neustrašno borila proti zatiral
skemu režimu. V najtežjih tre
nutkih so vsi pokazali svojo ve
liko požrtvovalnost. Njegov 
brat je padel kot junak v na
rodno osvobodilni borbi, v ne
posrednem spopadu s fašisti.

Dragemu tovarišu naj gredo 
iskrene čestitke naše partije, 
kriške sekcije in uredniškega 
kolektiva «Dela».

tt nedeljo je bila v Trstu 
* ustanovljena Pokrajinska 

zveza demokratičnih občin, ki 
jo sestavljajo, poleg predstav, 
nikov občin, tudi predstavniki 
pokrajine in drugih krajevnih 
ustanov. Kongres je izvolil svoj 
izvršni odbor, ki je tako-le se
stavljen : predsednik miljski žu. 
pan tov. Giordano Pacco ; pod
predsednik nabrežinski župan 
Dušan Furlan, tajnik občinska 
svetovalka Gruber-Beneova ; čla- 
ni odbora župani Josip Bizjak, 
Dušan Lovriha in Alojz Pirc, 
predstavnik pokrajine, ki bo v 
odbor kooptiran, občinski sveto
valci Pogassi, Petronio, Norbe- 
do, Dekleva, Pincherle, Terpin 
ter predstavnika ECA in ACNA 
miljske občine Campagna in 
Rodovasco.

Želimo ob ■ tej priliki pod
črtali važnost novega organizma, 
ki v Italijanski republiki že 
dolgo deluje in ki ga doslej na 
našem ozemlju ni bilo. Osnov
na naloga Zveze, kot je bilo 
podčrtano na kongresu, je pri
zadevanje, da bi bila občinam 
in pokrajini dejansko zagotov
ljena avtonomija, kot je predpi
suje republiška ustava, da sc od. 
pravijo vsiljevanja, zlorabe in 
kršenja zakona in ustave, s ka
terimi se še prepogostoma za
denejo uprave, zlasti če so v 
očeh vladnih oblasti » krive, da 
jih vodijo demokratični ele
menti.

Na nedeljskem kongresu je 
bilo poudarjeno, da se državni 
organi sistematično vmešavajo 
v življenja občin, da hočejo pri. 
siliti demokratične občine, da 
postanejo orodje KD v ustano
vah in uravnovesijo svoje prora
čune s pritiskom na potrošnika, 
zlasti na ubožnejše sloje, name
sto z državnimi prispevki ali z 
demokratično davčno reformo.

Naravno je, da so bili na kon
gresu obravnavani še posebej 
tržaški problemi, kot je gospo
darska obnova, kajti to nepo
sredno zanima krajevne ustano
ve in demokratične upravitelje.

Na zborovanju, ki ga je otvo- 
ril nabrežinski župan Dušan 
Furlan, je podal poročilo milj
ski župan tov. Pacco, v disku
sijo pa so posegli dr. Gruber- 
Beneova, tov. Pogassi in drugi 
ter v imenu vsedržavnega vod
stva združenja tov. Ravagnan, 
bivši župan mesta Chioggia.

V zaključku je bila sprejeta 
resolucija, v kateri se zahteva 
takojšnji razpis občinskih voli
tev v tržaški občini, ter resolu

cija, ki obsoja hladno vojno in , naj vztrajajo v akciji za dosego 
postavitev izstrelišč za raketne | sledečih ciljev : 
izstrelke. V zvezi s položajem 
na našem ozemlju pa je bila
sprejeta posebna zaključna re
solucija, v kateri se med dru
gim ugotavlja, da «nèodlozlji- 
ve potrebe razvoja v demokra
tičnem smislu in obnovitve poli-

Danes zvečer ob 20. 
uri bo v
LJUDSKEM DOMU 

v SV. KRIŽU
praznik razdelitve iz
kaznic KP s pestrim 
kulturnim sporedom.

Pozdrav federalnega 
komiteja bo prinesla to
varišica 

MARIJA
BERNETIČ

Prisostvoval bo tudi 
tovariš posl.

GIANCARLO
PAJETTA

Za tiskovni 
sklad 

* Dela »

ličnih, socialnih in gospodar
skih ustrojev tržaškega ozem
lja terjajo celotno in takojšnjo 
izvedbo demokratičnih ureditev, 
ki jih predvideva republiška u- 
stava in zlasti prenehanje komi
sarskega režima z ustanovitvijo 
deželne ustanove Furlanija-Ju- 
lijska krajina, ki naj zagotovi 
tržaškemu ozemlju najširšo av
tonomijo». Upoštevajoč, da «v 
desetih letih vlada KD ni hote
la uveljavili ustave glede na 
osnovne ustanove v interesu de. 
mokracije in delovnih ljudi in 
si je s tem prevzela težke odgo. 
vornosti za to svoje protiustav
no zadržanje», poziva resoluci- 
ja občinske svete, pokrajinski 
svet in druge krajevne ustanove,

Prazniki
razdelitve
izkaznic

V tem tednu so predvideni 
naslednji prazniki razdelitve iz. 
kaznic:

Danes, v soboto za sekcijo 
Prosek na sedežu, za Sv. Križ v 
Ljudskem domu t Križu in za 
celico ACEGAT v Ljudskem do
mu v ul. Madonnina.

Jutri, v nedeljo za sekcijo 
Barkevlje na sedežu v Rumeni 
hiši.

Tovariš Avgust Verginella se 
je ob praznovanju svojega 60. 
rojstnega dneva spomnil naših 
težav in daroval 1.000 lir za ti
skovni sklad «Dela». Darovalcu 
najlepša hvala ! Tovariši, posne. 
majte !

Jedrska demilitarizacija Srednje Evrope
(Nadaljevanje z 2. strani)

Kriza tudi za 
lastnike kinodvoran

TT sredo so bile na našem po- 
' dročju zaprte vse kinodvo

rane. Lastniki kinematografov , 
so namreč začeli po vsej Itali
ji splošno protestno akcijo za
radi previsokih davkov in ved
no večje konkurence televizije. 
Enodnevna zapora kinodvoran se 
vrsti po vseh pokrajinah Itali
je, tako da je v sredo prišel na 
vrsto Trst.

Prvotno so nameravali lastni
ki zapreti kinodvorane tri dni 
v tednu. Začasno se se omejili 
samo na en dan, ker so prejeli 
na svojo intervencijo pri vlad
nemu komisarju baje nekatera 
zagotovila. Pravijo, da je v Tr
stu njihov položaj zelo kritičen.

V sredo so bili 
vsi mestni kine
matografi zaprti

jejo z inkasom niti polovice 
dnevnih stroškov. Davki in dr
žavne dajatve so zelo visoki. 
Kot primer naj navedemo, da 
dobi država od vsake vstopnice, 
ki stane 300 lir. nad 100 lir 
davka, poleg še drugih davkov, 
ki jih morajo plačevati lastni
ki kinematografov.

ker v nekaterih dnevih ne kri- f nje davkov

V Trstu je položaj seveda še 
slabši zaradi gospodarske krize. 
Zato zahtevajo lastniki kino
dvoran, kot prvi ukrep, zniža-

rešitev še drugih mednarodnih 
problemov. Prav zaradi tega 
podpirajo predlog vedno odloč
neje široki sloji svetovnega jav
nega mnenja in številne vlade. 
V Zahodni Nemčiji so predlog 
ugodno sprejele ne samo social
demokratska in svobodna demo. 
kratična stranka, marveč tudi 
nemška stranka kot taka (ki je 
v vladni koaliciji).

V Veliki Britanji je prvak an
gleških liberalcev Joseph Gri- 
mmond v diskusiji o zunanji 
politiki, ki se je odvijala v 
zbornici zahteval naj se jedrsko 
orožje prepove v Srednji Evro
pi. Dodal je še, da bi se v tem 
primeru lahko umaknile tuje 
čete iz Zahodne in Vzhodne 
Nemčije ter iz Poljske.

Londonski «Times» je priz
nal, da bi odpoved atomski obo
rožitvi 'j emčije lahko predstav- 
ljala prvi korak za postopno 
razorožitev Srednje Evrope, to 
je korak k pomiritvi, ki je bila 
vedno najbolj stvarna tež
nja. Laburistična revija «New 
Statesman» je še bolj jedrnata : 
«To je čisto praktičen predlog, 
ki ne bi najmanj motil vojaške, 
ga ravnovesja... Bil bi odloči
len korak, da se «odtrga» Sred
nja Evropa od hladne vojne iri

načil predlog kot «najbolj re
sen v primeri z mnogimi dru
gimi». Slično stališče je zavzel

tudi milanski «Il Giorno».
V Nizozemski je vodstvo «so. 

cialdemokratskega centra», levo

krilo stranke dela, objavilo iz-

Obisk v Jugoslaviji
(Nadaljevanje z 2. strani)

vsakovrstnim kmetijskim oro. 
djem ter z živino, kar oddajajo 
v najem. Zadruga, ki smo jo 
obiskali ima 200 hektarov zem
lje. Drugi so zadružni kolekti
vi, ki jih sestavljajo kmetijski 
proizvajalci z največ 10 hektari 
zemlje vsak. Kmetijskim proiz
vajalcem posojajo stroje že ome
njene zadruge, pridelek si raz
delijo na polovico. Tretje so 
državne zadruge, ki so dobile 
zemljo razlaščeno kolaboracio. 
nistom in zemljiškim magna
tom.

Jugoslovanski tovariši pola
gajo veliko pažnjo delovanju 
mladine za razvoj kmetijstva. 
Pravijo, da so mladinski kadri 
podlaga tega razvoja in problem 
so načeli s specializacijo in kva 
lifikacijo mladinskih sil. Toda 
ko smo vprašali, kako je n.pr. 
organizacija Ljudske mladine 
prisotna v zadrugah, smo zve

čati mladino o prednostih za
družnega sistema.

Važen napredek smo lahko 
ugotovili na šolskem področju 
in sicer ob priliki našega obiska 
na beograjski univerzi. Na tej 
univerzi študira 50 tisoč visoko- 
šolcev, dočim jih je bilo pred 
vojno le 10 tisoč.Danes je v Ju
goslaviji šest univerz, pred 
vojno pa sta bili samo dve. Vse 
šole, od osnovne pa do višje so 
pod kontrolo občin in okrajev. 
Dijaki imajo v šolah svoje orga
ne in so povezani s profesorji 
na ravni vzajemnega razumeva
nja.

stvarno prispeva za pomiritev». 1 deli, da ni udeležena organiza-
Francoski «Le Monde» je oz-1 oljsko, ker je treba še prepri-

Obstoja sistem šolskih štipen
dij in raznih nagrad, ki gredo 
od 3.000 - 6.000 in tudi do 9.000 
dinarjev. Štipendije in nagrade 
se nakažejo revnejšim in bolj 
zaslužnim dijakom dokaj širo
kogrudno. Teh nagrad pa niso 
deležni vsi dijaki v obliki pred. 
plače.

SERGIO PERINI

Poslovanje 
urada INČA 

v Miljah
Vsedržavni zvezni skrbstveni 

zavod (INČA) obvešča, da je 
njen urad v Miljah odprt vsak 
dan, razen nedelje in ponedelj
ka, od 16. do 19. ure na sedežu 
CGIL - Corso Puccini, kamor 
se vsakdo lahko obme za brez
plačno pomoč glede vprašanj za
varovanja, odškodnine, invalid
nine in podobnih zadev.

1. ustanovitev deželne ustano
ve Furlanija-Julijska krajina s 
posebnim statutom in obširno 
avtonomijo — tudi zakonodaj
no — za tržaško ozemlje, zara
di zaščite in vzpodbujanja go
spodarske obnove ozemlja in 
zlasti mesta, ki je še vedno v 
težki krizi, ker niso bili izve
deni osnovni ukrepi, ki jih je 
mesto zaman zahtevalo od vla
de ; doseči istočasno spoštovanje 
ustavnih pravic slovenskega pre
bivalstva :

2. popolno preureditev lokal
nih financ, da se zagotovijo 
krajevnim ustanovam zadostna 
sredstva za izpolnjevanje vedno 
večjih nalog, ki so jim poverje. 
ne ter na način, da jim bo za
jamčena dejanska avtonomija;

3. največjo upravno avtono
mijo z odpravo slehernega pre- 
fektumega nadzorstva, zaradi 
česar je potrebna ustanovitev 
potrebnih deželnih nadzorstve
nih organov ;

4. čim hitrejšo odobritev za
kona o davku na gradbena zem
ljišča, da bi se mogel tako olaj- 
šiiti razvoj gradnje ljudskih sta
novanj in bi se povečali občin
ski dohodki.»

Končno ugotavlja resolucija, 
da je treba v zvezi z gospodar
sko obnovo tržaškega ozemlja 
tešiti osnovne probleme, ki so : 
ustanovitev integralne proste 
gone, obnovitev trgovinske mor
narici?. obnova tradicionalnega 
prometa in izvršitev posebnega 
Vauonijevega načrta.

Slovensko narodno 
gledališče

--------  v Trstu --------

V solioto F . februarja

III. gledališki 
ples

v vseh prostorih DOMA 
NA STADIONU «Prvi 

maj» pri Sv. Ivanu.
Začetek ob 21. uri. 

Prodaja vsfopnic in rezer
viranje miz v Tržaški knji
gami, ul. S. Francesco 20 
in eno uro pred začetkom 

pri blagajni dvorane.

V nedeljo 2. t. m. ob 
16.30 v Prosvetnem domu 

na Opčinah 
A. P. CEHOV

“Utva„
V torek 4. t. m. ob 20.30 
v kinodvorani v Skednju

ponovitev
III. JAVNE PRODUK- 
CIJE BALETNE ŠOLE 

SNG

V sredo 5. t. m. ob 18. uri 
v Avditoriju v Trstu

premiera

Rdeča kapica
vesela pravljica v 3 dej. 
Spisal :

DANILO GORINŠEK

V.

j avo v kateri poziva vse člane 
stranke «naj podprejo predloge 
političnih osebnosti Vzhoda in 
Zahoda za ustanovitev v Evro
pi demilitariziranega, nevtral
nega področja ali vsaj področj 
brez atomskega orožja».

Spričo dejstev je moral «New 
York Times» priznati nasled
nje; «zgleda, da jih je malo ta
kih, ki hočejo naj bi Zahod za
vrnil predlog za ustanovitev po
dročja izven jedrske oborožitve, 
v katerem bi bile vključene vsa 
Nemčija, Poljska in Češkoslova
ška. Splošno mnenje je, da bi 
moral Zahod resno proučiti ta 
predlog».

Podobnih komentarji ev je 
mnogo. Gibanje za jedrsko de
militarizacijo se širi. «Kljub 
pomanjkanju konstruktivnih 
odgovorov s strani prvakov 
NATO — je pisal angleški 
«Rcynold News» — je zamisel 
o področju v središču Evrope 
brez jedrskega orožja preveč 
vabljiva za zaskrbljene duhove, 
da bi državniki lahko v nedo
gled prezirali ta predlog».

V Italiji je, spričo ugodnega 
mnenja, ki ga je bil deležen 
predlog, posegla vmes Sv. sto
lica, ki obtožuje izdajstva t 
kogar, ki bi mislil na take stva> 
ri. Toda svet gre naprej, kljuli 
kardinalu Ottavianiju in kljub 
Fanfaniju...

Za gospodinje 
na podeželju

ZA TEDEN 
DNI

8

FEBRUAR
Sobota, 1. - -Ignacij, Igor
Nedelja, 2. - Svečnica, Mai
Ponedeljek. 3. - Blaž, i

ženka
Torek. 4. - Andrej, Drai 

«Čip)
Sreda, 5. - Agata, And a 
Četrtek, 6, - Doroteja, D- 

slava
Petek, 7. -Romuald, Neda. ^ R

kt
knjaRADIO “al v 

ODDAJE fc
—Pajo, 
miPedteSOBOTA: 13.20 Lahke ... 

diie - 16. -Radijska univertttotni 
O zdravstvu in higieni diodo 
«Zdravje i ndelo v tekstil -i 
industriji» - 1)7. Slovenske 1 -1 ' 
šlrumentalne zasedbe - 18. ( _ e 
daja za najmlajše: Zdravnika: 
Ocvirk: «Pepetka». Igrajo 3arst\ 
ni Rad. odra - 21 Juies Vel:
- Dušan Pertot: Matija sf . n 
dorf, tržaški upornik: 1. 
«Zarota v Trstu». Igrajo člei ne 
Rad. odra - 22. Grieg: p4oge, 
Gynt, suita št. 1 op. 46. L A,

NBDEUTA: 9. Kmetijska . 
daja - 10. Prenos maše iz 
niče sv. Justa - 1-3.30 Giaskm 
po željah - 16. Slovenski zbegat
- 17. Eugene Scribe: «Kozar 
Vole», komedija v 5 dei. Igi. 01 
in Čl-ini SNG- v Trsi,. . zÓPUi t

i»t0 
o f ,
javt
omv°

jo člani SNG- v Trstu - 2tìJ 
Glasbeni mozaik - 22. NedeRegj 
v športu - 22.10 V svetu j-dltov 
t 22.35 Orkestra Ray Mari 
in No-rrie Paramo-.

PONEDELJEK: mo Zrb<a,1> 
ne me'odre - 18.55 Koncert *e t 
nori sta Mitje Gregorača, jffcžj, 
klavir u Ciri Cvetko - 13to 
Rali -s k a univerza: Kako 
stane dnevnik: «Ti k in jgv 
mnenje» -> 20. Spor ni ko 
tar - '20.30 Raffaele» de B*ek 
fieid: «-L ubavno pismo Lcrjp0( 
Rvron?». opera v i dej. - ?], 
Raztreseno cvet je 'lirike: «jf0 ■ 
te, inske pesmi» ure,a prof .
Be ičič - 22.11) Mozartf Divi\F 
t imen to št 2 v D-duru. fri

TOREK: 13.30 Glasba po ly0 
Ijah - 18.30 Pisani balončl , ’ 
radijski tednik za naj-mlajšV‘1 
19.15 Zdravniški .vedež - r*ol 
Obletnica tedna: «Valent )
Vodnik, prvi slovenski pesni l|{j 
o-b 200-1etnici rojstva», por«. „ 
prof. V Beličič - 22. Novel ez 
Bo j es lav Prus: «Telovnik pi
22.30 EneSco: Dve rapsodiji-Be

SREDA: 13.30 Lahka glasUj-
- 18. Koncert tržaške filha ^ 
olje - 19.15 Sola in vzg- 
«Vzgojni pomen potov 
predava dr. Ivan Lasič - _ 
Zbor Slovenske filharmonije 
21. lika Vaštetova: «Vis- 
pesem», igra v 5 dej 
člani Rad. odra nato melodi 
iz revij.

ČETRTEK: 13.30 ZabaV^,
melodije - 18. Šostakovič'
Kvintet za klavir op. 57 -18? 
Zenski vokalni kvartet «Več<*^ 
niča» - 20.30 Oti melodije ‘ti 
melodije - 21.40 Pri domače* s. 
ognjišču - 28. Mnenja pretek*!1 
sti in sedanjosti: «Janez Cig» 
in njegova «Sreča v nesreči 
Predava prof. Martin JeVt>V 
kar - 22.15 Sibelius: Konce*,, 
v d-molu za violino in or»1 f 
ster. 'i
PETEK: 1330 Glasba po *t( 
ijah - 18. Ravel: Dafne in Cl(l(
- balet - 19.1-5 Utrinki iz 2»%
nosti m tehnike - 20.30 Iz 1 
pernega sveta - 21. Umetno*f' 
in prireditve v Trstu - 22. Da*k 
te Alighieri: Božanska koflt'li 
dija - Pekel: 3. oddaja prV 
spev (Dr. A. Gradnikih- ■ 
Jež) - 22.30 Liszt: Tri rapi16 
dije. s.

KINO*
Opčine
So-bota, 1. febr.: «Princesa S* 

si» (La principessa Siss' 
barvni film.

Nedelja, 2. febr.: se ponovi.
Ponedeljek, 3. febr.: se pon
Torek. 4, febr.: «Gi rvais

francoski film.
Sre-*a, 5. febr.: se ponovi.
Četrtek, 8. febr., «Zadnje <i 

Janje» (Ultimo atto); ftl 
Columbia.

Kmečka zveza in Zveza ma
lih posestnikov sporočata :

Naše gospodinje na podeželju 
obiskujejo za sedaj neznane o- 
sebe, ki ponujajo gospodinjam 
v podpis neki dokument in od 
njih izterjajo določeno vsoto 
denarja, češ da si s tem prido
bijo pravico do starostne pokoj, 
nine.

Kmečka zveza in Zveza malih 
posestnikov v tej zvezi ugotav
ljata, da obstaja za sedaj samo 
predlog zakona za pokojnine 
gospodinjam, vendar bo treba še 
mnogo časa, preden bo zakonski 
osnutek sprejet in bo postal za
kon. Zaradi tega obe organiza
ciji opozarjata gospodinje, naj 
ne nasedajo takim izjavam, ker 
zakona o zavarovanju še ni in 
je potemtakem vsako podpiso. 
vanje dokumentov ter plačilo 
denarja le v korist sleparjev, 
ki skušajo izrabiti nevednost in 
dobro vero prizadetih gospo, 
dinj.

Obe organizacij končno pri
pominjata, da bosta v primeru 
izglasovanja zakona o pokojni

nah gospodinjam o tem takoj 
obvestili zainteresirane.

Pregled mer
Tržaška prefektura je sporo

čila, da bodo letos pregledali 
vse mere in uteži, in sicer za 
dvoletje 1957-1958. Preglede 
bodo opravili v občinah : Milje, 
Dolina, Devin-Nabrežina, Zgo
nik in Repentabor. Uteži in me
re morajo predložiti za pregle
de vsi tisti, ki jih uporabljajo 
za prodajo ali nakup blaga, za 
kupčijo s kakršnim koli bla
gom, za izročanje raznih suro. 
vin v predelavo ali v preobliko
vanje ter za določanje količine 
dela in mezde delavcev.

Vsi tisti, ki uporabljajo me
re in uteži v odnosu s tretjimi 
osebami in ki še niso vpisani 
v sezname občin, v katere spa
dajo, morajo zahtevati vpis v 
te sezname. Kasneje bo prefek
tura sporočile kdaj in kje bo
de pregledi mer in uteži.

Presek
So-bota, 1. febr. ob 19.30: «V‘ 

maščanka» (La spada ( 
Damasco); barvni filni 1 
uiversal.

Nedelja, 2. febr. ob 16. ut' 
se ponovi;

Sreda, 5. febr. ob 1930: «B' 
dičeva soteska» (H PaS- 
del Diavolo); fi]m mGM.

Otvoritev 
ljudskega 

krožka 
v Rojanu

Pta
ko0
-Poj
Pod
PlOj
Po

S
)o j 
sPo

Danes, v soboto 1. februal
ob 17. uri bo v ul. Appiari . 
v Rojanu otvoritev novega r eJ 
deža rojanskega Ljudski sPo 
krožka. Jutri zvečer bo pa Plii 
novih prostorih družabni boi 
čer. Na obe prireditvi vabi*11 1<-V 
vse rojanake demokrate.


